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Houpy, houpy - hraje si počasí.
Ano, je to velmi nezvyklý úkaz, kte-

rý již málokdo pamatuje. Chvíli vedro,
že „vrány chcípají horkem“, chvíli „kalt-
na“, jak říkají Brňáci, že v některých
domácnostech v červenci topí a nosí
svetry a další zimní doplňky. Teplotní
diference byla i 24 stupňů, a to je oprav-
du příliš i na velmi pokojné povahy. Zá-
pasíme proto i s návštěvností na kou-
pališti. Jak si to pro sebe sleduji, musím
zatím bohužel konstatovat, že mnoho
Chlumečáků asi na koupališti během
tří let od jeho generální rekonstrukce
ještě vůbec nebylo. Ale léto dosud není
ani v polovině a snad se tato bilance
vylepší. Naopak potěšující je, že ubyto-
vaní lidé v kempu si naše služby chválí
a slibují, že se budou vracet a doporu-
čovat náš areál svým známým. Stále
tam chodíme a zabíjíme mouchy (vylep-
šujeme stav). Konkurence mezi kempy
je v současné době obrovská a my mu-
síme jít stále vpřed s poskytováním slu-
žeb. Například když PAN ZÁKAZNÍK
přijde do své chatky, má nyní povleče-
no jako v hotelu a použité prádlo také
již nesvléká při odchodu, ale tuto sa-
mozřejmost provedou naši lidé. Zastu-
pitelstvo souhlasilo, abychom po sezoně
neodkladně provedli ochranu vlastní-
ho bazénu před případným dalším za-
topením bahnitou vodou. V současné
době je způsob ochrany vymýšlen asi
do 50 cm nad přelivnou hranu. To je

pro zajímavost celkem o 80 cm výše,
než byl osazen bazén před rekonstruk-
cí, která ho již vyzvedla o 30 cm.

Koncem června jsem přijal pozvá-
ní do Poslanecké sněmovny, kde jsme
opět řešili záchranu výkonu státní sprá-
vy ve formě zřízených stavebních úřa-
dů a matrik. Pozval jsem i mnoho ko-
legů starostů a pádnými argumenty
požadujeme mimo zachování těchto
služeb pro občany i rozšíření, aby si
v našich městech mohl každý zařídit
občanku nebo pas a aby byly rozšířeny
kompetence stavebního úřadu. Uvidí-
me, opět se mění vláda, asi zase bu-
dou volby a nádherně se ukazuje, jak
si Češi neumí sami vládnout, jenom se
štětí, pomlouvají, udávají a nadávají. 

S některými poslanci a dalšími sta-
rosty jsme řešili i otázku, jak se zacho-
vat k existenci výherních hracích auto-
matů a loterijních terminálů. V součas-
né době je již v pravomoci obce na svém
území tyto „radovánky“ zakázat. Ně-
které obce to již udělaly. Věc není však
tak jednoduchá, nevezmeme-li v úvahu
pouze morální hledisko, které jasně zní:
zakázat a nemazat se s tím, vždyc to
v některých rodinách přináší jenom ne-
štěstí. Na druhou stranu chci však, aby-
ste věděli, že poplatek z těchto dáblo-
vých strojků ročně městu přinese do
rozpočtu 3.400.000 korun! Z těchto pe-
něz především udržujeme úroveň a vy-
bavení mateřských školek, základní ško-

ly, umělecké školy, divadla, domu dětí
a mládeže, muzea Loreta a rozděluje-
me granty pro sportovní oddíly a další
zájmové činnosti! Je to vskutku hodně
peněz, o milion více, než se například
vybere na dani z nemovitostí. 

Sám jsem názoru, že bychom ten
radikální krok měli udělat, ale tak, aby
po vzájemné domluvě mezi sousední-
mi městy toto proběhlo najednou (na-
příklad v Chlumci, Bydžově, Městci Krá-
lové), aby jedno město nedopadlo tak,
že nebude mít ze svého kroku nic a do
druhého ještě peníze přitečou a v za-
stupitelstvu opět nastane názorový roz-
kol. Současně to znamená udržet úče-
lové granty a také vybavenost shora
uvedených a dobře fungujících organi-
zací z rozpočtu a snížit o 3,5 milionu
korun ročně možnosti investic. Zde je
dobrá rada drahá, ale rád bych, aby
v září zastupitelstvo stvořilo nějaké roz-
hodnutí.

Zastupitelstvo také odložilo do září
rozhodnutí o finální podobě Klicpero-
va náměstí. Diskutovali jsme nad šesti
základními variantami. Přes prázdniny
se to v našich zastupitelských hlavách
vytříbí jako domácí úkol a snad bude
vybrána varianta, která se bude líbit vět-
šině zde bydlících lidí. I zde platí heslo
„co člověk, to názor“ a paní demokra-
cie to má velmi těžké.

Dne 7. září by měl proběhnout
třetí ročník bláznivé soutěže „Chlu-
mecký kotlík“. Tentokrát již nebude
hodnotit speciální komise, ale pouze
„poživatelník“, čili ten, kdo ochutná,
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Fotografie k článku na str. 22

Konec školního roku na zámku SLOVO STAROSTY

Ulice Na Hatích prošla letos náročnou generální rekonstrukcí. A tak pěší návštěvníci koupaliště půjdou po novém chod-
níku, motoristé zde najdou rozšířené parkovací stání. Zároveň zde byl zaveden nový vodovod a také nová kanalizace.
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bez DPH (na akci uvedenou v před-
chozím bodě usnesení) z rezervy na pa-
ragraf „chodníky a veřejné osvětlení“. 
! Bere na vědomí bilanci Klicpe-
rova domu za květen 2013.
! Schvaluje následující zvýšení vstup-
ného u premiérových filmů v Klicpero-
vě domě s účinností od 1. 7. 2013. Plat-
ný ceník vstupného: standardní vstupné
70,- Kč, studenti, důchodci, držitelé ZTP
50,- Kč a rodinné vstupné 50,- Kč. Pre-
miérové vstupné: standardní vstupné
80,- Kč, studenti, důchodci, držitelé ZTP
60,- Kč a rodinné vstupné 60,- Kč. 
! Schvaluje předložené kalkulace
tepelné energie DPS 302/III a 310/III
za období V/2012 — IV/ 2013.
! Bere na vědomí dopis Králové-
hradeckého kraje ve věci vyhlášení ve-
řejné sbírky v souvislosti s ničivými po-
vodněmi. 
! Nereflektuje na nabídku inzerce
v německém týdeníku WochenKurier.
! Schvaluje poskytnutí slevy z ceny
ubytování v kempu na koupališti ve
dnech 30. 8. až 1. 9. 2013 pro karavanis-
tické fórum Caravan24.cz takto: 150,- Kč
za posádku karavanu + 50,- Kč za elek-
trickou přípojku, povolen vstup psů do
kempu. 
! Schvaluje poskytnutí slevy z ceny
ubytování v rámci kempu malých fot-
balistů ve dnech 18. 6. až 23. 6. 2013
ve výši 100,- Kč za chatku. 
! Doporučuje ředitelce Základní
školy Chlumec nad Cidlinou, okres Hra-
dec Králové přidělit zakázku „Dodáv-
ka školního nábytku do tří tříd“ firmě
MULTIP Moravia s.r.o. Palackého 1135/
/27, 741 01 Nový Jičín, IČ: 16627971. 
! Doporučuje ředitelce Základní
školy Chlumec nad Cidlinou, okres
Hradec Králové přidělit zakázku „Vý-
měna podlah v učebnách na staré bu-
dově ZŠ“ Stanislavu Jirsákovi, Nový Byd-
žov, Chudonice, Revoluční třída 220,
IČ: 12977594. 
! Nedoporučuje zastupitelstvu ke
schválení možnost zvýšení podílu měs-
ta Chlumec nad Cidlinou ve společnos-
ti VAK Hradec Králové, a.s. na základě
předložené nabídky. 
! Schvaluje prezentaci města v let-
ní příloze Hradeckého deníku Cesty
městy na základě předložené nabídky.
! Revokuje usnesení rady 3/76/13
takto: Rada města schvaluje zvýšení
školného u školní družiny a mateřských
škol o 50,- Kč na dítě a měsíc, tj. u ma-

teřských škol z 250,- Kč na 300,- Kč/
/měsíc a u školní družiny z 50,- Kč na
100,- Kč/měsíc s účinností od 1. 9. 2013
u mateřských škol a s účinností od 1. 1.
2014 u školní družiny.
! Schvaluje instalaci kamery moni-
torující park u základní školy firmou
HANSEC s.r.o., Hradec Králové, Třebeš,
Labská louka 668/15, IČ: 28819527
na základě předložené cenové nabídky.
! Schvaluje poskytnutí permanen-
tek na koupaliště okolním základním
školám jako odměnu pro nejlepší žáky.
! Pověřuje místostarostu s účinnos-
tí od 18. 6. 2013 řízením městského
koupaliště. 

VÝPIS Z USNESENÍ
78. MIMOŘÁDNÉHO

ZASEDÁNÍ RADY MĚSTA
konaného dne 26. 6. 2013

Rada města:

! Schvaluje Zprávu o posouzení
a hodnocení nabídek a pořadí ucha-
zečů ve výběrovém řízení „Projektová
dokumentace pro 6 — 8 podporova-
ných bytů v lokalitě Vinopalna“. 
! Schvaluje uzavření smlouvy na
zpracování projektové dokumentace
na výstavbu 6 — 8 podporovaných bytů
v lokalitě Vinopalna s Ing. arch. Janem
Zimou, Fügnerova 263, Chlumec nad
Cidlinou IV, IČ: 155 89 854.
! Schvaluje zadání zakázky na ad-
ministraci projektu „Kontejnery na bio-
odpad pro Město Chlumec nad Cidli-
nou“ společnosti ISES, M.J. Lermontova
859/25, 160 00 Praha 6, IČ: 64583988. 
! Schvaluje seznam uchazečů, slo-
žení hodnotící komise a hodnotící kri-
téria veřejné zakázky „Samosběrný za-
metač pro univerzální nosič nástaveb
HAKO Citytrac 4200“.
! Schvaluje poskytnutí účelového da-
ru ve výši 10.000,- Kč Římskokatolické
farnosti - děkanství, Chlumec nad Cidli-
nou I, Čelakovského 40, IČ: 64806383
na pořízení nového osvětlení věžních
hodin kostela sv. Voršily. 

VÝPIS Z USNESENÍ
20. ZASEDÁNÍ 

ZASTUPITELSTVA MĚSTA
konaného dne 26. 6. 2013

Zastupitelstvo města:

! Schvaluje zadání zpracování stu-
die „Chlumec nad Cidlinou — posouze-

ní odtokových poměrů v západní části
města“ firmě ŠINDLAR Hradec Králové,
Nový Hradec Králové, Na Brně 372/2a,
IČ: 26003236 na základě předložené
cenové nabídky. 
! Schvaluje záměr prodeje části
pozemků p.p.č. 976/1 a 976/10 o cel-
kové výměře cca 4.000 m2 v k.ú. Chlu-
mec nad Cidlinou s minimální cenou
100,- Kč/m2.
! Bere na vědomí „Zprávu o po-
vodních v Chlumci nad Cidlinou“.
! Bere na vědomí předložené za-
dání Územní studie Chlumec nad Cid-
linou — lokalita Z8 — Skalka s doplňkem
uvedeným v zápise. 
! Schvaluje prodej části pozemku
p.p.č. 178/1 v k.ú. Chlumec nad Cidli-
nou dle zákresu, který je v podkladech
odboru správy majetku a investic pro
20. zasedání zastupitelstva, a to *****
a ***** za cenu 100,- Kč/m2.
! Schvaluje přijetí daru části pozem-
ku p.p.č. 713/3 v k.ú. Chlumec nad Ci-
dlinou mezi plotem a komunikací Ji-
ráskova. Náklady spojené s převodem
uhradí město Chlumec nad Cidlinou. 
! Neschvaluje doplnění regulativů
(stanovení podmínek pro využití ploch
v textové části Územního plánu Chlu-
mec nad Cidlinou), a to o možnost drob-
né zemědělské stavby do 16 m2 jako
podmíněně přípustné využití v plo-
chách smíšených nezastavěného úze-
mí s funkcí přírodní a zemědělskou
(NSpz).
! Schvaluje koupi pozemku p.p.č.
1462/12 o výměře 120 m2 v k.ú. Chlu-
mec nad Cidlinou za cenu 100,- Kč/m2.
! Bere na vědomí návrhy řešení
Klicperova náměstí předložené fou OK
Zahrady s.r.o. a Ing. arch. Zimou a od-
kládá rozhodnutí na září.
! Schvaluje variantu II s výkonněj-
ším projektorem a zadání zakázky „Di-
gitální projekce — Klicperův dům“ spo-
lečnosti CSF, s.r.o. Střelecká 672, 500 02
Hradec Králové, IČ: 25289462.
! Schvaluje poskytnutí daru městu
Nový Bydžov ve výši 45.601,- Kč, jako
spoluúčast na úhradě nákladů na vzdě-
lávání úředníků Městského úřadu Chlu-
mec nad Cidlinou zajišcovaném městem
Nový Bydžov. 
! Schvaluje poskytnutí příspěvku ze
Zdravotního fondu města Chlumec nad
Cidlinou pro děti a mladistvé ve výši
30.000,- Kč paní ***** na bezbariérovou
úpravu koupelny. Č
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VÝPIS Z USNESENÍ
77. ZASEDÁNÍ RADY MĚSTA

konaného dne 17. 6. 2013

Rada města:

! Schvaluje poskytnutí finanční pod-
pory společnosti SKP - CENTRUM, o.p.s.
Pardubice za sociální služby (ubytová-
ní v Městském azylovém domě pro ženy
a matky s dětmi) pro občanku s trvalým
bydlištěm v Chlumci nad Cidlinou) ve
výši 11.748,- Kč.
! Schvaluje, pro letošní letní sezonu
z důvodu pozdějšího otevření koupa-
liště, slevu permanentky z 500,- Kč na
400,- Kč. 
! Doporučuje zastupitelstvu ke
schválení uvolnit částku 100.000,- Kč
na pročištění příkopů a propustků v ma-
jetku města zanesených bleskovou po-
vodní. 
! Doporučuje zastupitelstvu schvá-
lení 4. úpravy rozpočtu (RO č. 18—20)
na rok 2013 s úpravami uvedenými
v zápise. 
! Doporučuje zastupitelstvu ke
schválení poskytnutí daru městu Nový
Bydžov ve výši 45.601,- Kč, jako spolu-
účast na úhradě nákladů na vzdělává-
ní úředníků Městského úřadu Chlumec
nad Cidlinou zajišcovaného městem
Nový Bydžov. 
! Doporučuje zastupitelstvu ke
schválení poskytnutí příspěvku ze Zdra-
votního fondu města Chlumec nad

Cidlinou pro děti a mladistvé ve výši
30.000,- Kč paní ***** na bezbariéro-
vou úpravu koupelny. 
! Doporučuje zastupitelstvu ke
schválení variantu II s výkonnějším pro-
jektorem a zadání zakázky „Digitální
projekce — Klicperův dům“ společnos-
ti CSF, s.r.o., Střelecká 672, 500 02
Hradec Králové, IČ: 25289462.
! Schvaluje, v návaznosti na usne-
sení rady 13/74/13, pronájem části
pozemku st. 938 v k.ú. Chlumec nad
Cidlinou o výměře 15 m2 na dobu ne-
určitou s tříměsíční výpovědní lhůtou
za cenu 5,- Kč/m2/rok panu *****. 
! Schvaluje pronájem pozemku
p.p.č. 932/2 v k.ú. Chlumec n. C. firmě
Rolnická a.s. Králíky, IČ: 25978438 s ná-
jemným 1.950,- Kč/ /ha/rok na dobu
neurčitou s pětiletou výpovědní lhů-
tou, v případě potřeby uvolnit pozemek
v souvislosti s výstavbou dle územní-
ho plánu ze strany pronajímatele, pla-
tí roční zemědělská výpovědní lhůta
k 30. 9. kalendářního roku. 
! Schvaluje, v návaznosti na usne-
sení rady 5/75/13, pronájem pozem-
ků p.p.č. 67, zahrada o výměře 690 m2

a část st. 233 o výměře 100 m2 v k.ú.
Chlumec nad Cidlinou paní ***** na
dobu neurčitou s tříměsíční výpověd-
ní lhůtou za cenu 1,- Kč/m2/rok. 
! Schvaluje Ing. Eduarda Žaludu,
IČ: 73580872, Železná 793/20, Pra-
ha 1 — Staré Město jako zpracovatele

„Změny č. 1 Územního plánu Chlumec
nad Cidl.“ a ukládá osboru správy ma-
jetku a investic předložit návrh smlou-
vy o dílo dle předložené cenové nabídky.
! Bere na vědomí prezentaci návr-
hů úprav zelené plochy náměstí spo-
lečnosti OK ZAHRADY s.r.o. Nový Byd-
žov a Ing. arch. Jana Zimy a postupuje
je zastupitelstvu. 
! Doporučuje zastupitelstvu ke
schválení záměr prodeje části pozemků
p.p.č. 976/1 a 976/10 o celkové výmě-
ře cca 4.000 m2 v k.ú. Chlumec nad Ci-
dlinou s minimální cenou 100,- Kč/m2.
! Schvaluje předložené znění Výzvy
k podání nabídky ve zjednodušeném
podlimitním řízení na zhotovitele stav-
by „Silnice III/32723 Chlumec nad Ci-
dlinou, Kladruby“. 
! Schvaluje předloženou smlouvu
o spolupráci na sjednání společného
postupu zadavatele a o úpravě vzájem-
ných práv a povinností smluvních stran
při zadávání veřejné zakázky v zjedno-
dušeném podlimitním řízení „Silnice
III/32723 Chlumec nad Cidlinou, Klad-
ruby“, která bude uzavřena mezi Králo-
véhradeckým krajem — Zástupce Králo-
véhradeckého kraje pověřený organizací
veřejné zakázky: SÚS Královéhradecké-
ho kraje a.s. se sídlem Kutnohorská 59,
500 04 Hradec Králové, IČ: 27502988
a městem Chlumec nad Cidlinou. 
! Doporučuje zastupitelstvu ke
schválení přesun částky 1.463.520,27 Kč

čili všichni účastníci, kteří přijdou do
areálu koupaliště. Při prvním ročníku
bylo asi 13 družstev, loni 21, uvidíme,
kolik letos. Ono to chce pouze kus od-
vahy udělat ze sebe šášulu pro potěchu
ostatních, mít dobrou partu a chuc za-
pojit se. A hlavně se nenechat otrávit.
Přihlášky ku klání se berou na radnici
u paní Fölklové. Vůbec není důležité,
kdo vyhraje, protože vyhrají všichni. Ko-
tlů je dost a prostoru a dřeva také. Ale
to vám tvrdím, absolutně nejchutnější
gulášek připraví, uvaří, vyrobí, vysmah-
ne, vykvedlá a vylouhuje jistě a jenom
skupina konšelů z chlumecké radnice!

Sice jsme ještě ani jednou nevyhráli,
ale nyní to jistě přijde. Zamýšlíme se nad
tajuplnými a zatím kromě místních ša-
manů nikým neodzkoušenými ingre-
diencemi z Asie a Polynésie. Ochutnejte
s námi, dokud to zase blázniví komisaři
z EU nezakáží! Tedy přijdte se s námi
rozloučit s koupací sezonou, protože mi-
mo jiné budou připraveny i nějaké di-
voké vodní hrátky na vodní ploše a sou-
těže pro děti. 

O hudební zábavu se to odpoled-
ne postará slavná hradecká skupina
LOKÁLKA. Mimo jiné vím od pana ko-
mentátora Vaška Součka, že je to prý

strašně žravé komando a na guláše se
také velmi těší. Průměrná hmotnost
osob v této skupině vysoce přesahuje
100 kg a stále se prudce a znepokoji-
vě zvyšuje. Asi zesílíme prkennou kon-
strukci na pódiu, něco jako pro vystou-
pení cirkusu se slony, pro všechny pří-
pady. 

V závěru vám všem přeji mnoho
pohody a radosti ve zbytku léta, ac se
všichni z vašich dovolených vrátíte ve
zdraví, bez dlah, obvazů, modřin, kož-
ních spálenin a odřenin.

Miroslav Uchytil
starosta

ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA
A RADY MĚSTA
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! Schvaluje 4. úpravu rozpočtu (RO
č. 18 — 20) na rok 2013 v předlože-
ném znění, příjmy se zvyšují o částku
340,23 tis. Kč, výdaje se zvyšují o částku
651 tis. Kč a financování o 310,77 tis. Kč. 
! Schvaluje závazné ukazatele roz-
počtu na rok 2013 — doplnění č. 2 dle
předloženého znění.
! Schvaluje celoroční hospodaření
města a závěrečný účet města za rok
2012 včetně hospodaření zřízených
a založených organizací, fondů města
a včetně zprávy nezávislého auditora
o výsledku přezkoumání hospodaření
města za rok 2012 bez výhrad. 

! Bere na vědomí záznamy o kon-
trolách kontrolního výboru zaměřených
na hodnocení příjmů z VHP a jiných
technických zařízení a jejich vztah
k dodržování veřejného pořádku a roz-
počtu města a na provádění pravidel-
né revize knižního fondu městské kni-
hovny.
! Neschvaluje možnost zvýšení po-
dílu města Chlumec nad Cidlinou ve
společnosti VAK Hradec Králové, a.s.
na základě předložené nabídky. 
! Pověřuje radu města přípravou
technického opatření na ochranu ba-
zénu na úroveň 20leté vody.

! Ukládá odboru správy majetku
a investic jednat s vlastníky pozemků
ve věci vybudování cca 300 m hrázky
nad Lučicemi na levém břehu Cidliny
a ve věci dokončení hrázky v Sovově
ulici. 
! Ukládá starostovi jednat s Povo-
dím Labe, státní podnik Hradec Králo-
vé o možnosti získání dotace na akce
uvedené v předchozím bodě. 

Jana Jelínková
sekretariát starosty

***** skrytá informace dle zákona číslo
101/2000 Sb., o ochraně osobních údajů

Ze služební knihy městské policie
! Stádo koní na silnici v katastru na-

šeho města upoutalo kolemjedoucí
řidiče, kteří nelenili a přivolali hlíd-
ku MP. Strážníci přispěchavší na mís-
to zjistili, že lichokopytníci považují
místní komunikaci za ideální místo,
kde se mohou pást, a v projíždějí-
cích vozidlech nejspíš vidí své kole-
gy uhánějící za ještě lepší potravou.
Nedbaje nebezpečí, které jim i pro-
jíždějícím řidičům reálně hrozilo,
vesele zde pobíhali a pochutnávali
si jistě na kvalitní příkopové trávě.
Strážci zákona se neprodleně cho-
pili své práce a v rámci ochrany ži-
vota a zdraví občanů se vrhli do stí-
hání neposlušných kobyl. Nerovný
závod skončil tak, jak se dalo před-
pokládat. I přes nespornou kondici
policistů byli býložravci kupodivu
rychlejší a prchli hlídce do polí. Poté,
co koně zmizeli v dáli za obzorem,
vše, jak se vzápětí zjistilo, ukončil ma-
jitel stáda, k němuž se nezbední oři
vrátili. 

! Při pochůzce městem upoutali stráž-
níky dva podezřele se chovající mu-
ži. Když o něco později informovala
hlídku všímavá občanka, že si v jed-
né ulici povšimla cizích mužů, kteří
zkoušejí kliky vstupních dveří od do-
mů, a v případě, že nejsou uzamče-
ny, do nich vstupují, věděla hlídka
hned, že se jedná právě o ty výteční-
ky, kteří byli již zkontrolováni v ran-
ních hodinách, a byla tudíž policis-

tům známa jejich totožnost. Strážníci
po domluvě s motorizovanou hlíd-
kou PČR vyrazili na místo poslední-
ho výskytu osob, kde se však již ne-
nacházeli. Již při předchozí kontrole
si však muži zákona u kontrolova-
ných povšimli lístků na vlak, a jeli-
kož jim bylo známo jejich trvalé byd-
liště, bylo jasné, že naše město opus-
tí pravděpodobně vlakem. Oba dva
byli skutečně nalezeni na nádraží.
Jeden z nich měl na nohách obuté
zbrusu nové sportovní boty jedné re-
nomované značky, účtenku u sebe

ovšem neměl a nedokázal věrohod-
ně vysvětlit, kde k nové obuvi přišel.
Strážníci věděli, že ráno nosil staré
rozšlapané škrpály. Byli proto před-
vedeni na služebnu PČR, kde bylo
u nich nalezeno několik dalších pá-
rů nových značkových bot. Na zákla-
dě toho byli loupežníci přenecháni
státním policistům k dalšímu postu-
pu. Lidé stále podceňují nebezpečí,
zcela běžně neuzamykají vchody,
nezajišcují kůlny apod. a tím usnad-
ňují různým lapkům jejich výnosnou
živnost. 

Inzerce
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Dvůr Králové nad Labem, 24. června 2013 - Devatenáct
základních škol z Královéhradeckého kraje se za-
pojilo v šestém ročníku soutěže „Třídíme s Nikitou“
do bojů o titul „Čistá škola“. Soutěž, která byla vy-
hlášena v rámci projektu „Čistá obec, čisté město,
čistý kraj“, měla rozvíjet nejen kreativitu a tvůrčí
schopnost dětí, ale také zvýšit jejich zájem o pro-
blematiku třídění a recyklace odpadů. Maskotem
soutěže je papoušek Nikita z královédvorské zoolo-
gické zahrady, kde se uskutečnilo slavnostní vyhlá-
šení výsledků. 

Do soutěže se letos zapojilo 244 žáků z prvních až de-
vátých ročníků základních škol. Porotě bylo doručeno šest-
advacet projektů z devatenácti škol z Královéhradeckého
kraje. Některé školy totiž podaly projekty hned dva. „Školy
mohly do soutěže přihlásit skupiny maximálně patnácti
žáků, které měly tři úkoly - vyrobit koláž, složit báseň a ta-
ké vyplnit testové otázky na téma třídění a recyklování od-
padů,“ přiblížila obsah soutěže Dana Vostřezová z Centra
evropského projektování. Koláž měla ztvárňovat libovolné
zvíře ze ZOO ve Dvoře Králové nad Labem za použití mi-
nimálně čtyř druhů odpadů a právě o tomto zvířeti měly
děti také složit báseň o maximálně pěti slokách. „Nejlépe si
s těmito úkoly poradili školáci ze Základní školy v Chlum-
ci nad Cidlinou, která je absolutním vítězem soutěže. Téma
jejich práce bylo „Recyklovaná ZOO“. Výše uvedená škola
získává titul „Čistá škola“ 2013 a soutěžní tým dvoudenní
pobyt v zoologické zahradě,“ prozradila Dana Vostřezová. 

Těsně na druhém místě se se svým projektem „Slon“
umístila Základní a mateřská škola z Ohnišova a třetí jsou
s „Ptáčkem Loreta“ soutěžící ze Základní školy K. J. Erbe-
na a Mateřské školy Korálka v Miletíně. První pětici škol
doplnily ještě Základní a Mateřská škola Lično s koláží „Ži-
rafy Ivušky“, která se společně se Základní a Mateřskou ško-
lou Dolní Lánov dělí o čtvrté místo. Pětici uzavírá Základní
škola Schulzovy sady ze Dvora Králové nad Labem s projek-
tem „Papoušek Ringo“. 

„Soutěž Třídíme s Nikitou slaví už šesté narozeniny
a stále je o ni rostoucí zájem. To mne samozřejmě jako
člověka odpovědného za životní prostředí v kraji těší. Ná-
pad spojit zájem dětí o recyklaci odpadů s atraktivním pro-
středím zoologické zahrady je skvělý a držím palce, aby měl
úspěch i nadále,“ uvedl Jan Tippner, radní Královéhradec-
kého kraje zodpovědný za životní prostředí a zemědělství. 

Soutěžní práce posuzovala šestičlenná komise, která udí-
lením bodů hodnotila splnění zadání, nápad, kreativitu a zpra-
cování koláže i básně a také správné odpovědi v testu. 

Za účast v soutěži „Třídíme s Nikitou“ je školám připsá-
no 200 bodů do celorepublikového školního projektu Recy-
klohraní, jehož partnerem je mimo jiné i EKO-KOM a.s. 

„Recyklohraní, soutěž Třídíme s Nikitou i projekt s ná-
zvem Čistá obec, čisté město, čistý kraj jsou provázané ak-

tivity, kterými chceme veřejnost, počínaje od dětí až po jejich
rodiče a prarodiče, upozornit na důležitost třídění odpadů.
Chceme jim ukázat, že i třídění může být zábava. Děkuji
školám, které se do soutěže zapojily, a blahopřeji vítězům,“
řekl Jiří Záliš, regionální manažer EKO-KOM, a.s. pro Králo-
véhradecký kraj. 

Recyklohraní je školní recyklační program pod záštitou
Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy, jehož cílem je
prohloubit znalosti žáků v oblasti třídění a recyklace odpa-
dů. Zvýšit informovanost obyvatel v této oblasti pak má ko-
munikační kampaň projektu „Čistá obec, čisté město, čistý
kraj“, jejímž realizátorem je společnost EKO-KOM, a.s. ve
spolupráci s Královéhradeckým krajem, společností ASE-
KOL s.r.o., ELEKTROWIN a.s. a Centrem evropského pro-
jektování. 

„Všechny projekty doručené do soutěže byly krásné a pre-
cizně zpracované. Bylo opravdu velmi těžké vybrat vítěze, ale
bodové hodnocení rozhodlo. Ocenění by si však zasloužily
všechny soutěžní týmy. Děkuji všem školákům, kteří se do
soutěže zapojili, a doufám, že se společně můžeme těšit na
příští ročník,“ uzavřela Dana Vostřezová z Centra evropské-
ho projektování, příspěvkové organizace Královéhradecké-
ho kraje. 

Více informací o soutěži a dalších projektech lze nalézt na:
www.cistykraj.cz, www.recyklohrani.cz, www.ekokom.cz 

Kontakt na organizátora soutěže:
Ing. Dana Vostřezová
Centrum evropského projektování
Regiocentrum Nový pivovar - Evropský dům
Soukenická 54, 500 03 Hradec Králové
tel: 495 817 826, 724 762 096
e-mail: vostrezova@cep-rra.cz
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Poděkování 
Chtěla bych touto cestou poděkovat paní učitelce Ivě

Kholové z MŠ Beruška v Chlumci nad Cidlinou za její obě-
tavou práci, vždy milý úsměv, za to, že naše děti výborně při-
pravila do dalšího života, a to nejen školního.

O to víc mě překvapilo zjištění, že tato skvělá paní učitel-
ka Iva, velmi žádaná rodiči i dětmi, ve školce končí. Myslím
si, a to nejen já, ale troufám si říct, i za většinu rodičů, že je
to pro tuto školku velká ztráta. Je smutné, že ji opouští vy-
nikající učitelka, která pro ni žila skoro dvacet let.

Přeji jí hodně štěstí a ac má brzy zase ten svůj milý úsměv
na tváři. Doufám a pevně věřím, že najde uplatnění v jiné
školce, nebo že se sem zase vrátí, neboc takovouto paní uči-
telku by si podle mě zasloužila mít ve školce ještě spousta
generací dětí a každá školka by ji chtěla mít ve svém kolek-
tivu. Dle mého názoru a díky spoustě práce, co s dětmi udě-
lala, má MŠ Beruška tak dobré jméno, jaké má, hlavně dí-
ky ní.

Zároveň bych chtěla poděkovat paní učitelce Veronice
Kaizrové, která s paní učitelkou Ivou vedla třídu Kuřátek,

i paní učitelce Petře Vidnerové za to, jak výborně pracuje
s dětmi v rámci logopedie. Paní Míše Jungmanové a Janičce
Kriglové za to, že na naše děti, které dojíždějí autobusem,
každý den čekaly za jakéhokoliv počasí u zastávky a odved-
ly je do školky, i za to, že jim pomáhaly se spoustou věcí.

Škoda jen, že mezi nimi už nebude paní učitelka Iva
Kholová. Víc takovýchto učitelek a myslím, že by všechny dě-
ti chodily do školky rády. Neměli bychom nechat odcházet
takovéto lidi.

Děkuji, paní učitelko Ivo Kholová, že moje děti mohly
být ve vaší třídě a že se mohly připravovat na školu pod va-
ším vedením. E. Š.

Poděkování
Děkujeme výrobci trezorů a sejfů, firmě SAFMETAL s.r.o.

z Chlumce nad Cidlinou - Kladrub, za sejf, který věnovala na-
ší škole.

Základní umělecká škola, Chlumec n. C.

Slovo 
šéfredaktorky
Myslím si o sobě, že
jsem celkem kulturní
člověk. Ráda chodím

do kina, do divadla, na koncerty či
výstavy. Většina lidí spojuje kulturu
s městem, čím je město větší, tím by
podle přímé úměrnosti mělo být 
i kultury víc. Nebo alespoň větší vý-
běr. To je asi pravda, tak to asi je.
Ale výjimka potvrzuje pravidlo. I na
vesnici se „dá dělat“ skvělá kultura.
A to nejen jednou ročně, ale daleko
častěji.
Dokladem toho je pouze přes les
vzdálená obec Lovčice. Tam, jako
by se s kulturou v několika posled-
ních měsících roztrhl pytel. Asi pro-
to, že jsou tu lidé, které baví dělat
něco nejen pro sebe, ale především
pro druhé. A když se tito lidé, nala-
děni na stejnou notu, dají dohroma-
dy, dobrý výsledek je zaručen. 
Z mnoha kulturních akcí letošního
jara a začátku léta jsem navštívila
pouze dvě, ale ty opravdu stály za
to. A tak jsem se rozhodla, že se 
o své zážitky z nich s vámi dnes
podělím. První byla Noc kostelů,
která je v Lovčicích již několik let

spojena s koncertem dnes již legen-
dární folkové skupiny Kantoři. Kaž-
doročně má tato skupina i své
„předskokany“. Letos to byla skupi-
na mladých sympatických muzikan-
tů, které vedl Vladimír Beňo. Ale
zpátky ke Kantorům. Tahle skupina,
i když tenkrát samozřejmě v jiném
obsazení, mě provází doslova od
školních let. Její kapelník Honza Fi-
lip totiž nastoupil na místní základ-
ku v době, kdy jsem, tuším, chodila
do 3. třídy. Bohužel nebyl mým tříd-
ním učitelem, ale „béčákům“ jsme
ho my, „áčáci“, strašně záviděli. Byl
tehdy těsně po škole, krásně zpíval,
hrál na kytaru, ale hlavně úžasně
na housle. A byla s ním legrace.
Později jsem se s ním setkala ales-
poň jako se svým učitelem hudební
výchovy, která byla vždy mým oblí-
beným předmětem. Už tehdy jsme
na koncerty Kantorů jezdili do
Hradce Králové. A vždycky to bylo
úžasné. A jejich písničky jsme si
zpívali, hlavně lidovky. Uběhlo hod-
ně vody v Cidlině, sestavy Kantorů
se měnily, já vyrostla, na housle
jsem se nikdy tak dobře jako Honza
hrát nenaučila, ale koncerty Kanto-
rů navštěvuji pořád. Můžu snad od-
vážně říct, že dnes jsou všichni čtyři

členové této kapely mými přáteli. 
A ten letošní v Lovčicích byl úžasný,
skvělý, nádherný…
Že se v Lovčicích hraje divadlo, o tom
jsme již v Chlumeckých listech psa-
li. Letos, vlastně musím napsat, že
už vloni, se členové místního ochot-
nického souboru, příznačně nazva-
ného LOOCH (Lovčičtí ochotníci),
rozhodli pro divadelní klasiku. Ně-
kdo by si mohl říct, co Stroupežnic-
kého Naši furianti mohou přinést
dnešnímu náročnému divákovi, kte-
rý je zhýčkán nejen profesionálními
divadly, ale především bohatou filmo-
vou nabídkou? Ale opak je prav-
dou. Příběh je stále stejný, neměnný.
Spor o místo obecního ponocného
dnes asi opravdu není aktuální, ale
co spory a boje o jiná, lukrativnější
místa… Ale zajímavá původní mu-
zika, písničky s vlastními texty či
jednoduchá, ale zcela funkční scé-
na, to vše působí na diváka skvěle.
A to nemluvím o známých tvářích,
které na scéně uvidí. A mnohdy uvi-
dí i tak, jak je vůbec z civilního ži-
vota nezná.
Proto, Lovčičtí, díky. Co se kultury
týká, vždy se u vás cítím skvěle. 

Mgr. Milena Komárková

Absolutním vítězem soutěže 
Třídíme s Nikitou 

je škola z Chlumce nad Cidlinou
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Těm, kdo jsou na své cestě vnitřní-
ho hledání na počátku a váhají u mno-
ha nepřehledných křižovatek, obvykle
říkám, aby si představili universální in-
teligenci a tvůrčího ducha. Aby mysleli
na vyšší hodnoty a ideály lidstva, po-
kud jim pojem Bůh ještě není blízký.
Nezvykli si na něj a ostýchají se. Chtě-
jí být pravdiví, nesetkali se však s vírou
v rodině úzké či té širší, ani mezi přá-
teli. Zatím váhají, jejich názor je v zá-
rodku, potichu klíčí a doposud nemá
květy, natož plody. Tito hledající jsou
na prvním úseku své duchovní cesty
a chtějí se zorientovat. Kladou si otáz-
ky a ptají se skutečně upřímně.

Mezi tyto hledače mohu zařadit
i část z několika desítek vysokoškol-
ských studentů, kteří si během minu-
lých osmi let vybrali z nabídky zadání
Desatero. Toužili se s ním hlouběji se-
známit, a tudíž si je zvolili jako téma se-
minární, bakalářské či diplomní práce
pod mým vedením. Museli přitom „pře-
konat“ i úvodní část Desatera, o které
uznávaný rabín Marc Stern zastává ná-
zor, že je osou, kolem níž se točí všech-
no ostatní. První přikázání podle něj ne-
ní jen jedním mezi ostatními. Naopak
zde zaznívá hlavní myšlenka všech při-
kázání, kterou pak vnímáme postupně
v každém z nich. 

Obdobně hodnotí první přikázání
i reformátor Martin Luther. Představu-
je pro něj jakýsi „korpus či prstenec
věnce“ celého Dekalogu. Vnímá jej ja-
ko něco, co všechna přikázání spojuje
a bez čeho by vůbec nedržela pohro-
madě a rozpadla by se. Většina z nás si
na základě tohoto prvního přikázání
uvědomuje, že potřebuje řád a náš po-
hled na souvislosti má směřovat k „cen-
trálnímu bodu“ pojetí smyslu života.
Hospodin je Dárce života, on je to nej-
vyšší Dobro. Také podle našeho význam-
ného evangelického teologa Jana Helle-
ra má první přikázání ústřední význam.
To ukazuje ostatně i jeho postavení
v samotném čele Desatera. Heller kon-
statuje, že tento význam prvního při-
kázání samozřejmě trvá, ba nejen to,
dostává se znovu do popředí, čím více
model se kolem nás hemží a uctívá. Ne-
bude pro mne jiný Bůh, uvědomuje si
tedy v pokoře a radosti věřící křescan.
A teolog Jiří Beneš, žák a pokračova-
tel Jana Hellera, v souvislosti s naším té-
matem ve své knize „Desítka“ uvádí:
„Když ve své reflexi vysvětluje Mojžíš pří-
činu Hospodinova vyvolení lidu Izraele,
říká: Ne pro vaši početnost vás Hospo-
din vyvolil, ale neboc z lásky Hospodina
vašeho a kvůli tomu, že střeží přísahu,
kterou se zapřísáhl vašim otcům, vyvedl

vás Hospodin rukou pevnou a vykou-
pil tě z domu otroctví, z ruky faraóna,
krále Egypta. A poznáš, že Hospodin
Bůh tvůj, On je Bůh, Bůh věrný, střeží-
cí smlouvu a milosrdenství k milujícím
jej a střežícím jeho přikázání do tisící-
ho pokolení...“ I my jsme ti vysvobození
a přijímající lásku a milosrdenství.

Podívejme se na závěr opět na ce-
lou podobu Desatera, jehož význam
pro současnost se v této malé úvaze
snažíme srozumitelně artikulovat. Uvě-
domíme si, že je zde zřetelná vnitřní
souvislost mezi úvodním a závěrečným
přikázáním, jakoby to byly vzory vetka-
né do jediné tkaniny. Jistě není náhoda,
jak opět připomíná Jan Heller, k čemu
nás vyzývá desáté přikázání, stojící na
posledním místě, které uzavírá a shr-
nuje vše, co předchází. Nestačí totiž jen
nezabíjet a nekrást atd. Je rovněž tře-
ba čelit už i každé touze ve vlastním
srdci po věcech, které nám nepatří a ne-
přísluší. Po tom, čím překračujeme hra-
nice určené člověku Bohem a vlastně
se tím nepřímo vzpíráme i proti prvé-
mu přikázání Desatera. Z již řečeného
pro mne vyplývá, že v pozadí celého De-
satera stojí láska. Hluboká, všeobsáhlá,
agapální. Komplexní láskou a její nej-
hlubší podstatou je Bůh sám.

Olga Nytrová
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Černá labup - Co mají společné-
ho vynález kola, pád Kartága, propad
akciových trhů z roku 1987, Harry Pot-
ter a teroristické útoky z 11. září 2001?
Proč bychom se neměli snažit doběh-
nout vlak, který nám ujíždí? K čemu
může být dobré pokoušet se uhod-
nout počet milenců carevny Kateřiny
Veliké? A proč se nevyplatí důvěřovat
prognostikům a laureátům Nobelovy
ceny za ekonomii?

Jestli vás zajímají odpovědi na tyto
provokující otázky, potom si pořidte
knihu „Černá labuc“ od amerického
akademika a investičního poradce liba-
nonského původu Nassima Nicholase
Taleba. V ní autor podrobně analyzuje
fenomén „černých labutí“, to je nepřed-
vídaných jevů s významným - a nezříd-
ka výrazně negativním - dopadem na
náš život. Podle prof. Taleba je příči-
nou naší nepřipravenosti na podobné
zlomové události především setrvač-
nost našeho myšlení v podobě přílišné
důvěry v ekonomy a prognostiky, pře-
hnané kategorizování či uchylování se
k dosavadním zkušenostem tam, kde
bychom měli přemýšlet co nejotevře-
něji a nejobecněji. 

Můj dojem z této knihy? Její kapito-
ly mě rozhodně nenechaly v klidu a čas
od času mě pořádně nadzvedly ☺, sou-
časně ode mne žádaly pozornost, od-
vahu opustit své „zajeté koleje“ a pře-
hodnotit svůj pohled na svět.

Svědectví života, naplněného
službou a úsměvem - tak by se dala
nazvat životní pouc paní Drahomíry No-
votné z Olešnice (* 8. 6. 1943 # 12. 6.
2013), kterou jsme v naší chlumecké
farnosti dobře znali jako paní Drahu
a se kterou jsme se při pohřbu v úterý
18. června 2013 rozloučili v děkanském
kostele sv. Voršily. Dovoluji si nabíd-
nout něco z promluvy, která zazněla
během pohřebního rozloučení.

„Během svého života vyzrála paní
Draha v osobnost, která mnoho dob-
rého předávala dál. Ale jen ona sama
dobře věděla, kolik jí to stálo námahy
a úsilí, aby získala přirozené ctnosti: tr-
pělivost, shovívavost, radost… Člověk
se může rozvíjet jen tehdy, když pře-
koná svůj stín, své vlastní já. Může se
rozvíjet jen tehdy, když sám chce a pro
svůj vývoj dělá konkrétní kroky, byc ně-
kdy velmi bolestné. Postupem času ta-

ké pochopila, že potřebuje život z víry,
aby mohla účinně sloužit druhým, svým
blízkým v rodině, ve farnosti, nemocným
v penzionu. Víra v Krista pro ni nebyla
omezena jen na kostel, obřady, příkazy.
Ona s Pánem Ježíšem duchovně žila.
Byla opravdu ženou služby, oběti…
Když viděla, že může s něčím pomoci,
okamžitě se nabídla. Naše farnost mů-
že být šcastná, že v ní paní Draha žila
a působila, že byla členkou farní rady,
dobrovolnou pracovnicí ve farní chari-
tě, kostelnicí lučického kostela. Měla
velké porozumění pro těžkosti svých
bližních. Nosila to všechno ve svém srd-
ci. Byla citlivá, ale přitom také pevná
v naději. V neposlední řadě to byl její
úsměv. Ten rozdávala velmi ráda a ten
také přinášel mnohým radost a po-
vzbuzení. 

Příchod její vážné nemoci nás mno-
hé zaskočil. Ona sama svoji nemoc s dů-
věrou v Pána Boha přijala a trpělivě ji
snášela. Měla stále před očima své dra-
hé z rodiny, své příbuzné, známé, po-
třebné, trpící. Za ně se denně modlila,
prosila Boha… Tolik jí to leželo na
srdci. Během nemoci prožívala radost
z hezkých vztahů právě v rodině.“

V nedávné době jsme byli svědky
něčeho takřka nevídaného, kdy policie,
konkrétně Útvar odhalování organizo-
vaného zločinu, zatkl a začal vyšetřo-
vat tzv. „horní patra“ naší politiky. Do-
konce jsme zjistili, že byly k soukromým
účelům zneužity služby, které mají v zá-
konné míře zajišcovat vnější bezpeč-
nost našeho státu. Ze své vlastí praxe
mohu uvést, že se jedná o špičku le-
dovce, který občané nevidí, a snad je to
i dobře, jinak by propadali naprostému
znechucení a bezmoci.

Vzhledem k tomu, že se často po-
hybuji mezi lidmi, vidím i slyším, jak
jsou lidé nejen překvapeni a znechu-
ceni takovouto situací, ale zároveň, a to
dlouhodobě, nemají pocit, že by se jich
ti, kteří jsou určeni k vládě, nějak za-
stávali, zajímali se o jejich problémy

a vytvářeli prostředí a zákony pro ob-
čany prospěšné. Na oplátku ani naši
politici se nikterak nezajímají o problé-
my prostých lidí, nesnaží se naslouchat
tzv. „hlasu zdola“ a pokud lidé v pro-
testech, demonstracích a jiným způso-
bem vyjadřují svůj nesouhlas, tak ta-
kové angažovanosti nikterak nedbají
a prosazují své věci, své zájmy, své zá-
kony, které ale ne vždy slouží k blahu
tohoto lidu. Mohl bych v tomto žehrá-
ní pokračovat dále a myslím, že mnozí
by se mnou souhlasili a rádi by láteřili
se mnou. To však není účelem mého
zamyšlení. Politici jsou takoví, jaké si
zvolíme a jakým dovolíme vládnout. Ne
každý využije své právo volby, a pokud
již k volebním urnám jde, pak bere tu-
to volbu za definitivní, a i když spílá,
tak pokojně přijímá to, co „vládci“ roz-

hodnou. Myslím, že pokud se podívá-
me trochu jižněji po Evropě, u občanů
s trochu více „horkou“ krví by neprošla
ani polovina politických rozhodnutí
a skandálů, co bez povšimnutí, nebo
s trochou odporu prochází u nás. Na-
še čest i hrdost se asi vytratila spolu
s mnohými exulanty, kteří museli ode-
jít, když naší zemi chtěl vládnout ně-
kdo cizí, a to jak ze západu, východu či
jihu. Také to, že tyto vlády nebyly vždy
pro Země Koruny české příznivé, se dá
pochopit. Avšak to, že se snaží deval-
vovat naši vlast a nikterak nerespek-
tuje hlas lidu vláda, která vychází ze
samostatné a svobodné republiky, je
opravdu na pováženou. Je pak na za-
myšlení, jeli ještě naše vlast opravdu
samostatná a nezávislá, a také, zdali
opravdu prožíváme ještě svobodu. Vždyc
stačí, když se každý z vás podívá kolem
sebe, nebo do svých vlastních životů.
Ano, bylo zrušeno otroctví, ale většina

lidí je pevně spoutána okovy půjček,
hypoték a dluhů, odvodů a touhy vlast-
nit. Můžeme si myslet, co chceme, ale
naše mysl je denně formována a defor-
mována médii všeho druhu, kdy mí-
nění lidí je ovlivňováno, ne tím, kdo je
moudrý a vede ke vznešenosti, ale tím,
kdo má dostatek peněz si média za-
platit. Máme možnost svobodně pečo-

vat o sebe, své rodiny a zdraví, ale jsme
spoutáni nedostatkem času, který po-
třebujeme, abychom zabezpečili ales-
poň základní potřeby, a tak to, co je
v našich životech nejdůležitější a nej-
cennější, zanedbáváme. Máme svobo-
du vyjádřit svůj politický či filozofický
názor, který však není nikterak a ni-
kým respektován. 

Pokud se tedy zamyslíme, je na zvá-
ženou, žijeme-li ještě v naší samostat-
né vlasti, kde můžeme také žít ve svo-
bodě vnitřní i vnější? To, co nazýváme
svobodou, jako svoboda příliš nefun-
guje, a tak se ptám, není na čase to, co
je nefunkční, odstranit a začít žít a jed-
nat jinak?

Rostislav Kotrč

Nebude pro tebe jiný Bůh

Svoboda?

Postřehy Pavla Seidla

Perličky ze školy
$ Cukr je rafinovaný, protože se po něm tloustne.

$ Pravý hovězí vývar se dělá ze dvou kostek.

$ Švestkové knedlíky dělíme na jídlo a pecky.

$ Sardinkám se uřezávají hlavy, aby se vešly do konzervy.

$ Tři potraviny, bez kterých člověk nemůže žít, jsou snída-
ně, oběd a večeře.                          

M. Permanová
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Vážení čtenáři, dnes bych vás chtěla seznámit s životní-
mi jistotami a s tím, proč je pro mnoho lidí obtížné změnit
svůj život v některé jeho oblasti, ačkoliv jsou v současném
životě nespokojení. 

Můžeme si představit člověka, který žije na jednom mís-
tě, které zná, umí se v něm pohybovat, ví, co očekávat, před-
stavuje pro něj určitou jistotu. Toto místo je obehnáno zdí,
ze všech čtyřech stran. Za zdí je jiný, neznámý svět, ve kterém
neví, co ho může potkat, co se může stát. Tuto pomyslnou
zed tvoří naše základní oblasti života - zdraví, vztahy, práce
a finance. Je tvořena pouze v naší mysli. Jak je velká, jaké
jsou naše hranice myšlení, závisí pouze na nás samotných.

Tento člověk ale zjistí, že je ve svém místě, ve své zóně
jistoty nespokojný, něco mu chybí, touží po něčem jiném, po
tom, co je za tou zdí - neznámé, nedosažitelné. 

Jak se člověk zachová? Do které skupiny patříte vy?
1. stanovuji si cíle, jdu za nimi s odvahou, překonávám strach

z neznáma a nejistoty, bořím pomyslné zdi, chyby beru
jako zdroj poučení

2. stanovuji si cíl, seberu odvahu a vykročím za pomyslnou
zed do neznáma, při prvním neúspěchu se vrátím zpět

do své zóny jistoty i za cenu života s problémy a nespo-
kojeností

3. říkám si omezující myšlenky, proč to nejde zbavit se své
nespokojenosti, problémů a nevykročím za pomyslnou
zed 

Prozradím vám, jak přemýšlejí úspěšní lidé - bez hranic,
bez pomyslných zdí. Zkuste se i vy zamyslet nad tím, jaké by
to bylo, kdyby ve vašem životě nebyly žádné hranice, ničím
vás vaše mysl neomezuje, můžete vše, co chcete - co byste
dělali, kde byste byli, jak byste se cítili? Proč to ještě nemáte?

Patříte do druhé nebo dokonce třetí skupiny? Chcete
být jedničkou? Udělejte první krok, vyzkoušejte EFT tera-
pii, zbavte se svých omezení a bloků v podvědomí. Stále
váháte? Ještě více vám to usnadním, chci žít mezi spokoje-
nými lidmi, a proto vám nabízím 1/2 hodinovou ochutnáv-
ku terapie zdarma, bez nutnosti se dále objednávat. Volej-
te 607 705 537, www.eft-terapie-chlumec.cz 

Na osobní setkání s vámi se těší terapeut energetické
psychologie&EFT Mgr. H. Třísková, specialista na hledání
příčin problému v podvědomí, na psychické a psychosoma-
tické potíže.
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Proč se lidé bojí změn 
ve svém životě?

Inzerce
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Kam s ním?
Je tomu již 150 let, co napsal Jan Neruda svůj známý fe-

jeton „Kam s ním?“, kde líčí, jak se v té době lidé zbavovali
nepotřebného haraburdí, v jeho případě starého slamníku.
Tehdy napsal: „Povšiml jsem si, že na ulici nejsou jenom li-
dé, ale také věci - tu starý džbán, sdrátovaná bandaska, sta-
rý pekáč. Jak tam ty věci přišly? Vyšly snad za noci z nestře-
žených polic a potom již netrefily domů?!“ Tolik Jan Neruda. 

Dnes již neodkládáme staré džbány či sdrátované ban-
dasky, ale vysloužilé počítače, televizory nebo rozbité kuchyň-
ské spotřebiče. A také je - většinou - neodkládáme na ulici,
ale do sběrných dvorů nebo na jiná k tomu určená místa.
Bohužel se najdou tací, kteří svůj domovní odpad nesvěří
sběrnému dvoru či popelnici, ale raději jej odvezou do lesa,
nebo ho přímo z auta vyhodí do silničního příkopu. 

Podobný problém, před nímž stál Jan Neruda se svým
slamníkem, měl zřejmě také neznámý občan, který otázku
„Kam s ní(m)?“ řešil po svém a „zkrášlil“ naše okolí vyhoze-
ním poškozené plastové vany do příkopu u nové silnice ne-

daleko Pamětníku. Možná si myslel, že to bude vypadat tak,
že ji sem přinesla rozvodněná Cidlina, která teče nedaleko
odtud. Toto ,,zkrášlení“ zde bude díky odolnému materiálu
vany zřejmě ležet ještě mnoho let. Můžeme jenom doufat,
že se snad dostanou tyto Chlumecké listy do rukou i toho-
to neznámého občana, ve kterém se třeba pohne svědomí,
a vanu odklidí na místo k tomu určené.                    AF
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Dne 16. června 2013 vysílala TV Barrandov film „Děde-
ček automobil“. V prvé části tohoto filmu je vidět i parní
automobil značky „Locomobile Touring“ model B z roku
1902, pocházející z USA. Tato firma vyrobila těchto aut asi
4 tisíce. Vozy byly vybaveny hořákem na kapalná paliva dle
součastného majitele benzinem, ale pamatuji se, že z ná-
drže byl cítit petrolej. Spotřeba byla na plnou nádrž o obsa-
hu 70 1 asi 30 km.

Dvorská kancelář za tento vůz zaplatila 2400 dolarů.
V současné době je to nejstarší provozuschopný automobil
na parní pohon na našem území. 

A nyní proč píši o tomto veteránu.
Po zestátnění movitého majetku habsburského rodu vůz

zakoupil p. stavitel Vojtěch Zíma z Chlumce n. C. Po osma-

čtyřicátém roce byl již podruhé zabaven a připadl městu
Chlumci n. C.

V roce 1956 byl zapůjčen na natáčení výše uvedeného
filmu, který se částečně natáčel v Poděbradech. 

Po vrácení byl umístěn v novém muzeu „Selských bou-
ří a V. K. Klicpery“, které bylo umístěno v tzv. Tereziánském
traktu na zámku. Byl umístěn ve vstupní hale. 

Auto zde stálo až do ukončení muzea, které bylo změ-
něno na restauraci. Auto bylo pak uloženo do spodní části
kočárovny s dalšími exponáty.

Osudy auta jsem dále již neznal z důvodu odstěhování
se z Chlumce.

Asi před pěti léty jsem jej zahlédl ve zprávách z nějaké-
ho srazu.

Začátkem roku mě syn upozornil, že v nové budově Ná-
rodního muzea je vystaven nějaký automobil na páru. Sjel
jsem se tam podívat a ihned jsem jej poznal. Pamatuji si jej
z důvodu, že jsem pomáhal s expozicemi p. V. Horynovi,
správci muzea. Ten taky souhlasil, že auto opravíme, ale je-
ho nástupce V. Hájek byl proti.

Byl jsem překvapen, když jsem se dočetl v časopise
Autotyp, že majitelem po celou dobu byl nějaký sběratel
p. Fr. Krejčík st. a ten jej i zapůjčil na natáčení výše uvede-
ného filmu.

A nakonec to nejlepší: Jediný provozuschopný automobil
na páru mimo mladších Škoda Semtinel, prodává součastný
majitel za 5 milionů... 

Zůstává však tajemstvím, jak o tento unikát Chlumec
přišel.

Jan Líbal Praha 4

Automobil z majetku 
Františka Ferdinanda d’Este 

Mluvíme správně?
Ne že by již všichni občané naší vlasti mluvili správně,

ale souběh jistých okolností mi zabránil v tom, abych se
ozval dříve. Ale k věci:

Slovní vycpávka „vlastně“ se utěšeně šíří mezi všemi vrst-
vami mluvčích od žáčků a studentů až po akademiky. Tak
uvidíme, jestli časem vyšumí jako jiné dočasné módní výrazy.

V televizních i rozhlasových relacích včetně ekonomic-
kých slýcháme dost často, jak mluvčí nevhodně zjednodu-
šují vyjadřování desetinných čísel, což může vést k jejich
mylnému pochopení. Např. hlásí, že obrat té a té organiza-
ce vzrostl o „jednu celou dvě miliardy korun, tj. o 1,2 mld. (ro-
zuměj jednu celou a dvě desetiny miliardy korun). Jde tedy
o jednu a dvě miliardy, nebo o jednu a dvě desetiny miliardy?

Ani v násobení se leckdo dobře nevyzná. Ta třeba infor-
mace, že „nezaměstnanost na předměstích je jednou tak
vysoká jako v centru města“ (viz Právo z 11. 6. t.r. str. 14).
Podle pisatele by tedy měla být stejná, protože již na zá-
kladní škole se učí, že jednou jedna je jedna, a ne dvě! Správ-
ně tedy měl pisatel uvést, že „nezaměstnanost na předměs-
tích je dvakrát větší než v centru města“.

V různých relacích o povodních jsme měli možnost sly-
šet reportéry, že např. mnoho rodinných domků bylo zato-
peno díky nečekanému vzestupu hladiny místní říčky. Výraz
„díky něčemu“ je vhodný v kladně formulovaných sděleních,
jako třeba „díky tomu, že řidič včas zastavil, nedošlo k úra-
zu dítěte“. 

Srdečně vás zdraví
Mgr. Miloš Tamele

Citáty 
k zamyšlení

1. Smích nám dává volnost. Dovoluje nám odpoutat se od
události, vyřešit ji a pokračovat dál.

2. Pouze ten křičí, kdo není ujištěn o pravdě svých slov. Prav-
dě sluší klidná pevnost a chladná prostota. 

(Ferdinand Peroutka)

3. Kdo chce získat znalosti, musí studovat. Kdo chce nabýt
moudrosti, musí pozorovat.

4. Rada, která mi pomohla: Do čtyřiceti se drž se starými, od
čtyřicítky s mladými.

5. Mít člověka, jemuž můžete věřit, je jedním z velkých vítěz-
ství, která vás můžou v životě potkat. (Peter Dvorský)

6. Žádná různost nemůže zastřít základní potřebu nás všech,
potřebu svobody a vývoje.              (Vladislav Vančura)

7. Drsným paradoxem rodiny je, že největší pomoc jejímu
členu při dospívání znamená dobrovolně uvolnit jeho ro-
dinná pouta.                                  (Bohuslav Blažek)

AV

Inzerce

Inzerce
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1. srpna Polymetal,
čtvrtek Přelouč
19.00 hod. Rock

8. srpna Pink Floyd Revival CZECH, 
čtvrtek Náchod
19.00 hod. Rock

15. srpna B & C Band, 
čtvrtek Chlumec nad Cidlinou
19.00 hod. Blues a moderní country

22. srpna Severka, 
čtvrtek Hradec Králové
19.00 hod. Folk

29. srpna Natřije, 
čtvrtek Chlumec nad Cidlinou
19.00 hod. Rock

Akce se konají za každého počasí.

Marcela Přerovská, vedoucí MěKS Klicperův dům

CHLUMECKÝ KULTURNÍ KALENDÁŘ
SRPEN 2013

Předprodej vstupenek každý čtvrtek v době od 15.00 do 19.00 hod. nebo před každým představením dle programu

Klicperův dům - rezervace vstupenek
na tel.: 495 433 140, 602 717 410

Klicperův dům - rezervace vstupenek
e-mail: klicperuvdum@chlumecnc.cz

CHLUMECKÉ HUDEBNÍ LÉTO 2013 NA KOUPALIŠTI

Občanské sdružení Město
v zahradách a Město Chlumec
nad Cidlinou vyhlašují 3. roč-
ník gulášového klání „Chlu-
mecký kotlík“, které bude
veselým závěrem koupací se-
zony v areálu chlumeckého
koupaliště. Tato zábavně gur-
mánská soutěž se uskuteční
v sobotu dne 7. září 2013 od
10.00 hodin.

Vyzýváme tímto vás všechny, kteří dáte dohromady
soutěžní vařící tým v počtu pěti osob jakéhokoli pohlaví
a věku a přihlásíte se na Městském úřadě v Chlumci nad
Cidlinou do 31. července 2013 u paní Ivany Fölklové, kde
nahlásíte název vašeho týmu a soutěžního výrobku a za-
platíte startovné. Podrobné podmínky soutěže, s kterými
jsou soutěžní týmy povinny se seznámit a dodržovat je,
jsou uvedeny v Chlumeckých listech č. 5. Jejich neznalost
neomlouvá!

7. září zveme na koupaliště ale také vás, diváky, po-
vzbuzovače a hlavně ochutnavače. Na vás záleží nejvíce,
kdo letos s nejlepším gulášem vyhraje.

Na našem „kotlílu“ vystoupí hradecká skupina Lokál-
ka s moderátorem Vaškem Součkem. Je pamatováno i na

dětské návštěvníky. Po loňském úspěchu vojenské tech-
niky se na ni mohou těšit i letos. Ve večerních hodinách,
na závěr již tradiční chlumecké akce, bude připraven
speciální ohňostroj. A proto přijdte všichni bez rozdílu
věku, určitě to bude stát za to.

Josef Komárek, 
předseda OS „Město v zahradách“

CHLUMECKÝ KOTLÍK 2013Inzerce
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Apartmá v hotelu Plaza
Neil Simon
Východočeské divadlo Pardubice
Trojice tragikomických příběhů nás zavádí do luxusního
apartmá číslo 719 hotelu Plaza na Páté Avenue v New Yor-
ku. Jeden z nejúspěšnějších brodwayských dramatiků Neil
Simon mistrovským způsobem popisuje situace, které se
můžou stát nejen v hotelu a nejen dramatickým postavám.
Epizoda Host z lepších kruhů líčí manželský pár, který
v den výročí svatby možná stojí před krachem svého vzta-
hu. Karen zůstává opuštěná v pokoji, kde prožila líbánky
a dozvěděla se o nevěře svého stárnoucího manžela. Poda-
ří se jí vzkřísit skomírající manželství? Ve druhém příběhu
Host z Hollywoodu se pokouší slavný filmový producent
svést svou bývalou lásku. Murel žije všední život vdané že-
ny a setkání s přítelem z minulosti na ni udělá dojem. Ubrá-
ní se nástrahám svůdníka? Povídka Svatební hosté před-
staví manžele a rodiče nevěsty, která se v panice zamkne
v koupelně a odmítá vyjít ven, aby stanula před oltářem. Čí
je to vina? Vychovala matka dobře svoji dceru a jsou výčitky
otce oprávněné?
Hrají: Jiří Kalužný, Petra Janečková, Petra Tenorová, 

Petr Borovec
Duben 2014

Koule
(Pavla Tomicová v Příběhu vrhačky)
Klicperovo divadlo Hradec Králové
Divadelní zpracování skandální rozhlasové hry, která rozpou-
tala lavinu soudních žalob a mediálních emocí, aby se nako-
nec stala nejstahovanějším pamlskem na internetu a v an-
ketě posluchačů rozhlasovou hrou roku.
Atletická královna Milena už chřestí svými zlatými šperky
a blíží se k vám. Explozivní story o mistrovství světa, o zve-
dání trakařů i pivních lásek, o osudovém lyžařském kurzu 
a hororovém soustředění v Horaždovicích… Ano, i o setká-
ní s nedostižnou legendou Radmilou…
A k tomu všemu zpívá LIVE Karel Hála, doktor Cvach mí-
chá anabolické steroidy, Jiřina Švorcová recituje o pionýr-
ském odznáčku v intimních partiích, Štěpánka Haničincová
pomáhá čertíku Bertíkovi odvelet do pekel soudruhy Hu-
sáka a Štrougala… Když přidáte navíc srdceryvnou výpověd
zfetované laboratorní myši, dojde vám jedno: Pokud rozhla-
sová verze způsobila pobouření, tak divadelní verze opupín-
kuje celou českou kotlinu!!!
Hrají: Pavla Tomicová, Zora Valchařová-Poulová, 

Isabela Bencová-Smečková, Kamila Sedlárová, 
Jiří Zapletal, Tomáš Lněnička, Zdeněk Petrák

Květen 2014

Vrátila se jednou v noci
Eduardo Rovner
Agentura Harlekýn Praha
Převzaté představení z Divadla na Vinohradech je brilant-
ně napsanou komedií. Starý mládenec Manuel chodí ke
hrobu své maminky a povídá si s ní. Když jí oznámí, že se
konečně chystá oženit, očekává ho po návratu domů „milé“
překvapení. Energická matka se mu znovu začne plést do
života. 

Hrají: Václav Vydra, Libuše Švormová, Jana Malá, 
Libor Hruška, Martin Zahálka, Marcela Peňázová/
/Kateřina Seidlová, Ladislav Trojan/Miloš Hlavica

Červen 2014

Změna programu vyhrazena.

Předplatné v ř. č.: 4, 6, 7, 8. Cena předplatného: 1.500,- Kč
Realizace objednávek předplatného zahájena 1. července
2013.
Realizace rezervací vstupenek zahájena 1. října 2013.
Předprodej předplatného a vstupenek zahájen 31. října
2013 v pokladně Klicperova domu v době od 15.00 do
19.00 hodin a bude pokračovat každý čtvrtek.
Rezervace, objednávky
tel.: 602 717 410, 495 433 140, po - pá 8.00-18.00 hod.
Rezervace, objednávky
SMS: 602 717 410, po - pá 8.00-18.00 hod.
Rezervace e-mail: klicperuvdum@chlumecnc.cz
Rezervované předplatné vyzvedněte nejpozději 14 dnů před
prvním představením Divadelní sezony 2013-2014.
Rezervované vstupenky v rámci Divadelní sezony 2013-2014
vyzvedněte nejpozději do 14 dnů od data vytvoření rezervace.
Po uplynutí výše uvedených termínů budou nevyzvednuté re-
zervace uvolněny k prodeji.

Marcela Přerovská
vedoucí MěKS Klicperův dům

Vážení diváci a návštěvníci Klicperova domu,
v rámci 7. divadelní sezony 2013 - 2014 jsou pro
vás připravena následující představení.

Ještěrka na slunci
Komorní komediálně laděná hra kanadského dramatika
Johna Murrella zachycuje dny na sklonku života herečky
Sarah Bernhardt, legendy francouzského divadla, ve společ-
nosti jediného muže - oddaného tajemníka - Georgea Pitoua.
Groteskní i jímavé rozhovory již nemohoucí a nemocné Bern-
hardtové s Pitouem, který trpělivě snáší její rozmary i haš-
teřivost, otevírají nejen poutavý pohled na svět přelomu 19.
a 20. století, ale především do osamělé duše velké osobnos-
ti světového divadla.
Hrají: Hana Maciuchová a Jaroslav Satoranský
6. prosince 2013 - pátek od 19.00 hod.

Shirley Valentine
Willy Russell
O této hře se nedá mnoho napsat. To prostě MUSÍTE VIDĚT.
Bravurní herecký koncert Simony Stašové vás doslova
přimrazí do sedadel. Budete s němým úžasem a otevřenou
pusou zírat na jeviště a hltat každý její pohyb, každé gesto,
každé slovo. Z jeviště na vás bude zářit to, čemu se říká oprav-
dový kumšt.

Simona Stašová se o této roli sama vyjádřila: „Tahle hra je
právě o tom, co toužím říct ted, v tuto chvíli“. Simona Sta-
šová nám Shirley Valentine nehraje. Ona jí je! Nemá nej-
menší problém přesvědčit diváky, že je upracovanou a una-
venou čtyřicítkou, která je v duchu stále ještě tou mladou
dívkou plnou snů a nadějí, které jednoho dne prostě začne
uskutečňovat. 
A co víc! Nejen, že je onou Shirley Valentine, ona je dokon-
ce i všemi těmi ostatními postavami, o nichž ve svém pří-
běhu vypráví. Kromě toho, že je Simona Stašová nadána
uměním měnit hlas téměř k nepoznání, umí i dobře praco-
vat se silou svého hlasu. A při tom to nikdy není na úkor sro-
zumitelnosti. 
Únor 2014

BIOSTORY
Autorské představení divadla Maléhry Brno
Biostory. Kdo hledá, najde!
Chceme být in, chceme poznat sami sebe. Chceme být BIO,
i když ani nevíme, co to přesně znamená. Vždycky se ale na-
jde něco nebo někdo, kdo nám poradí… Když mu za to
ovšem dobře zaplatíme.
Hrají: Daniela Zbytovská, Barbora Seidlová, 

Nikola Zbytovská
Březen 2014

Program 6. divadelní sezony 2013-2014

Divadelní soubor Klicpera pořádá 
v rámci letošního Klicperova Chlumce
mimo jiné i vzpomínkový pořad věnovaný

dlouholeté člence souboru 
a vynikající herečce, ale i režisérce, 

paní JIŘINĚ NOVÁKOVÉ.

Prosíme vás proto, pokud vlastníte nějaké
fotografie, filmy nebo videa, na kterých je
Jiřina Nováková zachycena, o jejich laskavé
zapůjčení. Budeme vám velmi vděčni.

Kontaktujte předsedu našeho spolku, pa-
na Jaroslava Hlídka, tel. 739 036 518.

Předem děkujeme. 
Vaši Klicperáci

Výzva Klicperáků

Inzerce
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Škola v přírodě
Poslední květnové pondělí jsme se ráno sešli u školy,

rozloučili jsme se s rodiči a po naložení věcí do autobusu
jsme odjeli na 5denní pobyt na chatu Homole v Ostružně
u Jičína. Počasí bohužel nebylo takové, jaké jsme si přáli. Ně-
kdy jsme museli zůstat na chatě. Hráli jsme hry, soutěžili,
navlékali korálky a měli jsme také pinpongový turnaj. Když
se počasí zlepšilo, chodili jsme na vycházky, v lese jsme sta-
věli domečky. Kluci hráli na hřišti fotbal, my holky vybíjenou.
Taky jsme všichni jezdili na takové zvláštní koloběžce, ale
s helmou. Na pokojích jsme museli mít uklizeno, bylo bodo-
vání. Škoda jen, že jsme nemohli využít venkovní bazén. Tře-
ba příště... Ve čtvrtek byla večer super diskotéka. No a v pá-
tek po obědě jsme už frčeli domů. Bylo to tam moc prima,
hezky jsme si to užili a už se těšíme na příští rok. A jídlo
byla velká „ňamka“.

V. Havlínová, E. Šmídová a kol. 4. B

Moudra
Jako květ a vítr, tak přejde mládí.

Ovidius

Všechno, co vzniklo, zaniká. Všechno má svůj konec.
Plautus

Šcastné dny lidského života jsou krátké.
L. A. Seneca

Každý člověk dělá chyby, ale jen hlupák je opakuje.
M. T. Cicero

K moudrému člověku patří, že víc ví, než mluví.
M. T. Cicero

Čím je kdo vzdělanější a moudřejší, tím je skromnější.
Horatius 

M. Permanová Č
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Již před dvěma lety jsme se účastnili výtvarné soutěže
s ekologickou tématikou, kde tehdy třída 3.B naší školy ob-
sadila třetí místo. Již tehdy první cena byla dva dny v ZOO
Dvůr Králové pro celý kolektiv. Letošní téma znělo: vyrobit
koláž alespoň ze čtyř druhů recyklovaného materiálu, co
možná nejlépe odpovědět na test o třídění odpadu a vy-
myslet báseň ke koláži. 

S vervou jsme se pustili o hodinách výtvarné výchovy
do díla. Jako výtvarný materiál jsme použili látku, papír, plast
a kov. Každý začal vyrábět své oblíbené zvíře ze ZOO na vel-
ké desky vyřazeného tvrdého papíru. Patnáct žáků ze třídy
vydrželo do finále a i včas mělo dílo hotové. Desky jsme po-
spojovali natrhanými proužky hadrů k sobě. Tak vznikla ko-
láž „Recyklovaná ZOO“. 

Snad nejtěžší částí soutěže opět byl test. Hodně jsme se
při jeho vyplňování dozvěděli o recyklaci. Ještě štěstí, že exis-
tuje internet! Tak třeba, věděli byste, že tabulové sklo nepa-

tří do kontejneru na bílé sklo, ale mezi barevné sklo. Takto
záludných otázek je v testu celá řada.

Poslední úkol jsme plnili už trochu ve spěchu. Každý
řekl svůj nápad, který jsme se snažili zaznamenat. Vše jsme
poskládali a básnička byla během chvíle hotová.

Spojení desek koláže nám umožnilo výtvarné dílo dob-
ře poskládat, zabalit a poslat. Pak už jsme jen čekali, jak to
dopadne. A vyhráli jsme! Posudte sami, jak se nám to po-
vedlo. Kdo by chtěl vidět originál, tak na podzim bude vy-
staven na KÚ v Hradci Králové.

Mě, jako vedoucí týmu, ale nejtěžší úkol teprve čekal. Do
vyhlášení výsledků v ZOO jsem neměla dětem prozradit je-
jich umístění. Rázem se stali z rodičů moji „spiklenci“. Py-
žama a kartáčky na zuby mně byly předány tajně a odve-
zeny do ZOO. Teprve tam se děti dozvěděly, že vyhrály první
cenu a přespávají v ZOO. Počasí nám sice moc nepřálo, ale
zážitky byly silnější a vše jsme si řádně užili.

J. Bernartová a žáci 5. B

V královéhradeckém Aldisu proběhl slavnostní koncert,
kde se setkali všichni, kteří svojí prací podpořili dobrou
věc - očkování dětí v rozvojových zemích výrobou panenky.

Chceme zde poděkovat všem, kteří jste hlasovali pro pa-
nenku Davida Blumenthala, ta reprezentovala naši školu
v kategorii „Miss internet“. Přestože neobdržela nejvíce hla-
sů, měli jsme dobrý pocit, že jsme výrobou všech panenek
pomohli, kde je to potřeba. Navíc nás celé dopoledne bavi-
li známí zpěváci a moderátoři.

V letošním ročníku bylo ušito téměř 1500 panenek. Hned
na koncertu organizátoři vyhlásili další ročník Miss panen-
ky. Kdo chcete také pomoci, už můžete začít šít!

J. Bernartová a žáci 5. B

Třídíme s Nikitou -
- vyhráli jsme! - 5. B

Miss panenka 2013
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Střední škola chovu koní a jezdectví, Kladruby nad Labem 1
Gymnázium a Střední odborná škola, Přelouč 1
Labská hotelová střední odborná škola a Střední odborné učiliště, Pardubice s.r.o. 1
Střední odborné učiliště společného stravování, Poděbrady, Dr. Beneše 413/II 1
Gymnázium, Polička 1

Mgr. Hana Kuchařová, výchovná poradkyně
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Stalo se pěknou tradicí, že se žáci devátých ročníků
chlumecké školy loučí s povinnou školní docházkou v krás-
ných prostorách zámku Karlova koruna. Stejně tak tomu
bylo i letos 28. června. 

Zhruba sedmdesát mladých lidí, dnes již můžeme říci
studentů, doprovázených v hojné míře dalšími rodinnými pří-
slušníky, si přišlo pro své poslední „základoškolské“ vysvěd-
čení. Celá akce probíhala ve slavnostním duchu. Po krátkém
úvodu a projevech ředitelky školy a starosty města se svého
úkolu ujaly třídní učitelky Mgr. Eva Řezáčová, Mgr. Libuše
Horáková a Hana Dostálová a předaly žákům závěrečná
vysvědčení. Všichni se potom podepsali do kroniky školy.
Nechybělo ani rozloučení a poděkování zástupců jednotli-
vých devátých tříd, které reprezentovali Ladislav Strnad, Adé-
la Blažejovská, Markéta Hoffmannová a Jakub Jelínek. Úpl-
ný závěr patřil všem žákům a žákyním devátých ročníků,
kteří se rozloučili přímo symbolicky - písní Příběh nekončí.

Závěrem je třeba všem, ted už našim bývalým žákům,
popřát, ac se jim v jejich budoucím životě daří a ac si ales-
poň někdy vzpomenou na školu, která jim poskytla dnes
tolik potřebné základní vzdělání.   

Mgr. Milena Komárková
Další fotografie k tomuto článku 
naleznete na 2. straně Chlumeckých listů. 

Konec školního roku na zámku

KAM PO ZÁKLADCE
Základní škola Chlumec nad Cidlinou přináší přehled umístění našich žáků na jednotlivé střední školy.

Název školy Počet žáků

Gymnázium, Nový Bydžov 17
Střední škola technická a řemeslná, Dr. M. Tyrše 112, Nový Bydžov 11
Střední odborná škola a Střední odborné učiliště, Vocelova, Hradec Králové 5
Střední průmyslová škola stavební, Hradec Králové 5
Střední zemědělská škola a Střední odborná škola Poděbrady, příspěvková organizace 4
Vyšší odborná škola zdravotnická a Střední zdravotnická škola, Hradec Králové 3
Biskupské gymnázium Bohuslava Balbína a ZŠ a MŠ Jana Pavla II., Hradec Králové 2
Gymnázium J. K. Tyla, Hradec Králové 2
Střední průmyslová škola, Hradec Králové 2
Střední škola služeb, obchodu a gastronomie, Hradec Králové 2
První soukromé jazykové gymnázium Hradec Králové spol. s r.o. 2
Střední odborné učiliště plynárenské, Pardubice 2
Střední průmyslová škola stavební, Pardubice 2
Střední odborná škola veterinární, Hradec Králové-Kukleny 2
Gymnázium Boženy Němcové, Hradec Králové 1
Střední uměleckoprůmyslová škola hudebních nástrojů a nábytku, Hradec Králové 1
Obchodní akademie, Kolín IV 1
Gymnázium, střední odborná škola, střední odborné učiliště a vyšší odborná škola, Hořice 1
OA, STŘEDNÍ ODBORNÁ ŠKOLA A JAZYKOVÁ ŠKOLA S PRÁVEM STÁTNÍ JAZYKOVÉ ZKOUŠKY, Hradec Králové 1
HŠ, VOŠ hotelnictví a turismu a JŠ s právem státní jazykové zkoušky, Poděbrady 1
Střední průmyslová škola kamenická a sochařská, Hořice 1
Střední zdravotnická škola a Vyšší odborná škola zdravotnická, Nymburk 1
Hotelová škola Hradec Králové, s.r.o. 1
Střední průmyslová škola elektrotechnická a Vyšší odborná škola, Pardubice 1
Obchodní akademie a Jazyková škola s právem státní jazykové zkoušky, Pardubice 1
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a učitelé opravují písemné práce z čes-
kého jazyka ve škole, je možná pod-
statné pro část naší rádoby akademic-
ké půdy. Každý dům se vždy staví od
základů. V koncepci maturity je nutno
říci, ano tady máme gymnázia a od nich
něco chceme, tyto typy škol mají svoji
profilaci a výstupy a tomu má odpoví-
dat úroveň státní maturity. Pak zde má-
me v Česku odborné maturitní školství,
v tomto případě říkám, až na výjimky,
typu přebujelého „kancelářského“ typu
vzdělávání. Zaplac pánbůh, od něho ta-
ké něco chceme a tomu přizpůsobíme
také úroveň státní maturity pro tento
segment školství. Vždy se mi zdvihá
adrenalin, když řada institucí a médií
zveřejňuje žebříčky škol a sděluje, že
maturanti na gymnáziích jsou celkově
lepší než maturanti na nástavbovém
studiu. Toto zjištění má skutečně vý-
razně hlubokou hodnotu. A pokud by
náš stát chtěl učinit něco pro děti, kte-
ré se dále chtějí vzdělávat po oboru
s výučním listem, zavede po vzoru na-
šich sousedů do celého systému mis-
trovskou zkoušku. Co považuji za pro-
blém maturity, je matematika, která
není „žvanírnou“, ale exaktní logickou
vědou. Tam jsme neúspěšní ve státní
části a matematiku si v profilové části
vybírá čím dál méně studentů.“ 

ZÁVĚREČNÉ ZKOUŠKY
Abychom nemluvili jen o maturit-
ních zkouškách - jak byste zhod-
notil průběh a výsledky státních
závěrečných zkoušek?

„Závěrečné zkoušky se také připra-
vují ve státním modelu. Bez humbuku,
bez zbytečných výdajů. Z toho máme
radost. Samozřejmě jsou detaily, které
by bylo dobré upravit, budu hovořit
o komplexnějším závěru otázek v úst-
ní části směrem ke všem vyučovaným
odborným předmětům v daných obo-
rech, k implementaci problémového ře-
šení úkolů a v praktičnosti části „Světa
práce“. Ale celkově je systém dobře na-
staven, pokud se ovšem nerozvášníme
v té naší specialitě, tedy byrokracii, kte-
rá nic neřeší a školám komplikuje život.
Myslím, že by řada institucí mohla po-
chopit, že rozhodující čas pro pracovní-
ky škol je ten, který věnují dětem.“

PARTNEŘI ŠKOLY
Naše škola má velkou spoustu part-
nerů v podobě nejrůznějších firem,
kde se můžou naši žáci zdokonalo-
vat. Máme i nějakého zcela nového?

„Máme, jako každoročně. Kromě vy-
nikajících a stálých jsme navázali spolu-
práci například se společností DISTAR,
která se zabývá výrobou a servisem ul-
tralehkých letadel, a díky jí se v této ob-
lasti pohybujeme v nástavbovém studiu
Provozní technika určeného pro kluky,
kteří za sebou mají obor s výučním lis-
tem s technickým zaměřením. A další
vynikající partner je Masokombinát Kauf-
land v Modleticích, kde jsme si na vlast-
ní oči a kůži ověřili, jak funguje spolu-
práce firmy a školy v Německu. Musím
konstatovat, že s tak fantastickým pří-
stupem se často nesetkáváme, vše má
systém, logiku, řád. Obor Řezník má
profesní budoucnost, absolventi mají
dobrou práci, pokud chtějí, a je škoda,
že to více dětí a jejich rodičů nevnímá.“

PEDAGOGOVÉ 
A PEDAGOGICKÁ ČINNOST

Chtěl byste se vyjádřit i k proble-
matice pedagogické?

„Musím svým kolegyním a kolegům
poděkovat, nemají to lehké. Někdy i se
mnou. Ale je nutno konstatovat, že mám
řadu skvělých spolupracovníků, kteří do-
slova a do písmene táhnou školu. Jen-
že nejen já, ale hlavně žáci také vnímají,
že se objevuje i „přežívání“. V tomto pří-
padě musí nastat management změny.
Škola a její pracovníci také musí čelit
nejrůznějším vnějším vlivům, nekvali-
fikovaným a neerudovaným „ochraná-
řům“, problematickým zákonům, kte-
ré jim komplikují život. Hodně vněj-
ších zásahů pedagogické pracovníky na
všech úrovních vyčerpává. Náš peda-
gogický proces letos zhodnotila Česká
školní inspekce a musím říci, že toto
hodnocení bylo velmi příznivé.“ 

SOUTĚŽE ŽÁKŮ
Naši žáci se poměrně často účast-
ní nejrůznějších odborných soutě-
ží. Jak podle Vás obstáli v minu-
lém školním roce? Zkuste, prosím,
zhodnotit i v poměru ke konku-
renci.

„Výborné výsledky dosáhli naši elek-
trikáři, kteří se v soutěžích objevují tepr-
ve druhý rok. Letos bylo jejich vystou-
pení na soutěži odborných dovedností
výborné i podle umístění. Výborné vý-
sledky dosáhli naši svářeči na Zlatém
poháru Linde 2013 ve Frýdku Místku,
kde letos soutěžili i Číňané. Dobře si
vedli naši řidiči na letošním Automobi-
leu, standardní slušné výsledky dosáh-
li automechanici a gastronomické obory.

U nich bych ale trochu přidané hodno-
ty očekával.“

SPORTOVNÍ AKCE ŠKOLY
O SŠTŘ je známo, že si ráda za-
soutěží i ve sportovních kláních.
Jak byste komentoval tuto strán-
ku věci?

„Letos nic mimořádného. V této
oblasti jsme byli v minulosti lepší.

CO BUDE DÁL…
Jaké novinky chystá škola do no-
vého školního roku?

„Zaměříme se na proces závěreč-
ných zkoušek, výrazně chceme prohlou-
bit spolupráci se základními školami.
Prvním zajímavým projektem bylo čer-
vnové odborné soustředění, kterého se
v osmi tematických oblastech zúčast-
nilo téměř 100 žáků základních škol.
Do školy nastoupí první žáci do Škol-
ního vzdělávacího programu Operátor
silniční dopravy. Chceme dále pokračo-
vat v nastoleném trendu modernizace
učeben a celkové interaktivní výuky, do
které bude intenzivně zapojen Vzdělá-
vací portál školy.“ 

Jste s něčím zásadně nespokojen?
„Snad ani ne, věci, které bych jme-

noval, se opakují. Prostě si musíme ří-
kat, že kolem nás existuje prostředí
a my jako škola v něm musíme plavat,
utopit se rozhodně nechceme. Nikdo
se nebude přizpůsobovat nám, my se
musíme naučit pracovat s trendy a to,
co se nám nelíbí, se snažit ovlivňovat
tak, aby se nám to líbilo více. Všechno
je o proslulém Masarykově výroku: „Ne-
mluv stále, co jsi učinil, ale nech činy
samotné, aby za tebe promluvily.“ 

Co byste si přál Vy, aby se ještě ško-
le podařilo zlepšit či vybudovat?

„V investiční oblasti jsou prioritou
dílny v Hlušicích a středisko praktické-
ho vyučování v Chlumci. V oblasti per-
sonální je to počet žáků školy nad 500
a další profilace složení pedagogické-
ho sboru školy, to je základní kapitál.
Přeji si kolegyně a kolegy, kteří nebu-
dou končit tím, že budou vědět, jak by
se to či ono mělo dělat, ale hlavně ty,
kteří vědí, jakým způsobem toho do-
sáhnout, a tento způsob umět realizo-
vat a dotáhnout do konce. Pokud bu-
de těchto lidí většina, bude to výborné
a ve škole se to hned projeví. 

A přeji si samozřejmě co nejvíce vy-
chovaných a motivovaných žáků s hr- Č

E
R

V
E

N
E

C
 2

01
3

25

Z CHLUMECKÝCH ŠKOLZ CHLUMECKÝCH ŠKOL
C

H
LU

M
E

C
K

É
 L

IS
T

Y

24

Ve školním roce 2012-2013 připravilo Gymnázium No-
vý Bydžov pro žáky základních škol první ročník nové pří-
rodovědně zaměřené soutěže nazvané Great Naturalistic
Brainstorming - Grosse Naturalistische Begegnung -
- Gigantskaja Naturalističeskaja Borba. Soutěž je roz-
dělena na 4 dílčí soutěže, které jsou rovnoměrně rozpros-
třeny do celého školního roku: v září začínáme počítačově
orientovanou soutěží Find Your Matrix, v prosinci probíhá
matematická soutěž O zlatou Mikulášovu berlu, v březnu
fyzikálně-chemická soutěž Faradayův pohár, která je zamě-
řena především na praktické dovednosti žáků. Vše je zakon-
čeno červnovou biologicko-zeměpisnou soutěží Poznej se-
be a svou vlast. V každé soutěži kromě znalostí z daného
oboru potřebovali žáci i jazykové dovednosti z anglického
jazyka, kterým byly napsány části zadání soutěžních textů.

Do soutěže se v průběhu celého školního roku zapojilo
celkem 64 žáků základních škol, což předčilo naše očeká-
vání. Doufáme, že ve druhém ročníku pokoříme tímto poč-
tem hranici 100 žáků. V jednotlivých soutěžích byla vždy
naplněna kapacita 32 žáků, někdy jsme museli i pro velký
zájem z kapacitních důvodů některé žáky odmítnout. Při-
pravovaný druhý ročník je také podpořen z finančních pro-
středků Královéhradeckého kraje, takže se žáci mohou těšit
na zajímavé ceny, které ostatně obdrželi již v letošním roce.
Jednalo se o různé chytré hračky typu laserů, magnetických
hlavolamů, nanobrouků apod., které by měly svým zaměře-
ním rozvíjet u žáků hlubší zájem o přírodovědné předměty.

Rekapitulace dosažených výsledků všech soutěží: na prv-
ních třech místech se umístili v soutěži O zlatou Mikulášo-
vu berlu Kubánek Jan, Fuxa Vít (ZŠ Chlumec n. C.), Sedlá-
ček Jan, Vojtěch Martin (ZŠ Smidary), Vlček Vojtěch, Forman
Oldřich (ZŠ Skřivany), v soutěži Faradayův pohár Kořínek
Tomáš, Ficbauer Michal (ZŠ Karla IV., N. B.) Vejvoda Pavel,
Motyčka Libor (ZŠ Karla IV., N. B.), Nováková Lenka, Čá-
slavská Sabina (ZŠ Klicperova, N. B.) a v poslední soutěži
tohoto školního roku Poznej sebe a svou vlast to byli opět
Kořínek Tomáš, Ficbauer Michal (ZŠ Karla IV., N. B.), Šedi-
vá Eliška, Sedláčková Zuzana (ZŠ Hlušice) a Pavlásková
Bára, Mahr Jan (ZŠ Chlumec n. C.). Absolutním vítězem s cel-
kovým počtem 132 dosažených bodů se stal Tomáš Kořínek
ze ZŠ Karla IV. z Nového Bydžova, který získal titul Greates
Naturalistic Brain 2013. Podrobnější informace o soutěži
najdete na webu http://www.gnb.cz/gnb/

Rádi bychom také poděkovali realizačnímu týmu stu-
dentů letošní třídy 2. C, kteří po celý rok připravovali pro
své kamarády soutěžní úkoly. Do práce na projektu se za-
pojili Anna Formanová, Anna Fuxová, Klára Jiránková, Mag-
daléna Labíková, Thi Loan Nguyenová, Lada Pavlásková,
Štěpánka Pavlíková, Monika Vandová, Lucie Vízková, Pav-
lína Wágnerová, Mikuláš Prouza a Tomáš Záveský. Srdečný
dík patří ale také všem rodičům a učitelům základních škol,
kteří své děti či žáky v soutěžení podpořili, a věříme, že tak
budou činit i v budoucnosti.

RNDr. Čeněk Kodejška

Již tradičně přinášíme závěrečné
shrnutí školního roku. Na otázky nám
ochotně odpověděl ředitel Střední ško-
ly technické a řemeslné v Novém Byd-
žově, Mgr. Vladimír Blažej.

NEJVĚTŠÍ ÚSPĚCH
Co považujete za největší úspěch
školy ve školním roce 2012/13?

„Určitě jsem rád za dokončení re-
konstrukce celého areálu školy v Hlu-
šicích, to nám hodně pomohlo po všech
stránkách, budovy mají důstojný vzhled,
výrazně se zlepšilo prostředí ve třídách,
celá akce má výrazný ekonomický efekt.
Úspěchem je rovněž fakt, že kolik žá-
ků odešlo, tolik i přišlo.“

PROJEKTY A INVESTICE ŠKOLY
Škola se zapojila do několika pro-
jektů financovaných Evropskými
sociálními fondy. O jaké projekty
se jedná? Jaký budou mít přínos
pro naši školu?

„Prakticky nyní administrujeme pět
projektů z operačního programu Vzdě-
lávání pro konkurenceschopnost. Sa-
mozřejmě klasicky pracujeme se Šab-
lonami, pod pracovním názvem ESF 3
se odehrává projekt „Doprava 21. sto-
letí“, pod ESF 4 projekt na podporu
elektrooborů a oboru Opravář země-
dělských strojů. Zahájili jsme i projekt
pod značkou ESF 5, jehož hlavní nápl-
ní je ovlivňování volby povolání a pro-
pagace technických a řemeslných obo-
rů, zde jsme se výrazně inspirovali ve
Spolkové republice Německo a smy-
slem je i intenzivní spolupráce se zá-
kladními školami. A celé jaro jsme pra-
covali na náplni projektu, který bude
součástí globálního grantu Královéhra-
deckého kraje a jehož hlavní náplní
bude opět rozvoj technického a fyzikál-
ního vzdělávání včetně realizace dvou
vysoce úrovňových odborných učeben
a intenzívního vzdělávání žáků i peda-
gogů v tomto směru.“ 

Proběhly i nějaké další investice? 
„Vybudovali jsme elektrolabolatoř

v budově školy v Novém Bydžově, do
provozu dáme další počítačovou učeb-
nu v Hlušicích. Připravovali jsme i re-
konstrukci areálu v Chlumci nad Cidli-
nou, který byl v nedobrém technickém
stavu a kde by v případě schválení měl
vzniknout komplex pro praktické vyučo-
vání potravinářských oborů. Zatím neby-
la realizována rekonstrukce sociálních
zařízení v hale dílenského areálu v Hlu-
šicích, ta je plánována na rok 2014.“

STÁTNÍ MATURITY
Zeptám se Vás i na dlouho a často
opakované téma, a tím jsou státní
maturity. Jak podle Vás letos pro-
běhly? Co říkáte na způsob hod-
nocení a celkovou logistiku? 

„Můj názor na ně je konstantní, ro-
zumím tezi nutného minima, letošní
úpravy však vůbec neřeší podstatu. To,
že se zvolila jedna úroveň obtížnosti

Greatest Naturalistic Brain 2013

OHLÉDNUTÍ ZA ŠKOLNÍM ROKEM 2012/13
- ROZHOVOR S ŘEDITELEM ŠKOLY
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5. června 2013 proběhly ve Skřivanech první Sportovní
hry seniorů Královéhradeckého kraje, kterých se zúčastnilo
260 soutěžících z celého kraje. Náš Klub důchodců z Chlum-
ce nad Cidlinou měl zastoupení 25 členy. Při zahájení, ve
zcela zaplněném sále Dělnického domu, jsme měli obavy
a nejistotu, jak vše dopadne. Ale vzorná organizace celých
her naše obavy rozptýlila. Hlavní pořadatel, Klub seniorů ve
Skřivanech, řada dobrovolných pracovníků, žáci vyšších tříd
a učiliště, velká podpora Obecního úřadu a Domova sociál-
ních služeb ve Skřivanech, vše pod vedením paní Hany Svo-
bodové (rodačka z Chlumce n. C.). Vše klapalo na jedničku
s hvězdičkou. Všichni naši zúčastnění členové měli jen slo-
va chvály a obdivu.

Náš Klub důchodců byl velmi úspěšný i v jednotlivých
disciplínách Sportovních her, ačkoliv jsme nevěděli, co nás
čeká. Získali jsme 4 zlaté, 2 stříbrné, 1 bronzovou medaili.
Soutěžilo se v devíti disciplínách: přehazovaná, flaškovaná,
discgolf, stolní tenis, petangue, běh na 200 m, běh v bazénu,
ruské kuželky, střelba ze vzduchovky. A kde jsme bodovali?

Přehazovaná 4 členná družstva - 1. místo a pohár
ve složení Kycelt Václav, Kycelt Zdeněk, Sameš Pavel, 

Steklá Stan.

Přehazovaná 2 členné družstvo - 2. místo a pohár
ve složení Kotrbáčková Jitka, Matoušová Hana 

Stolní tenis - zlatá medaile - Hampl Václav

Petangue - zlatá medaile - Nývltová Helena 

Ruské kuželky - zlatá medaile - Tichá Bohumila

Ruské kuželky - stříbrná medaile - Suchánek Stanislav

Střelba ze vzduchovky - bronzová medaile - Suchánek 
Stanislav

Pochopitelně si každý z nás zkusil některou z discip-
lín. Senioři z celého kraje tak dokázali, že rozhodně ne-
patří do starého železa, ale stále si to se svými vrstevníky
mohou klidně na sportovním poli rozdat. Dokladem toho
je hradecký senior, který v běhu na 200 m - kategorie nad
75 let, zvítězil - rok narození 1927.

Za chlumecký Klub důchodců vyslovuji veliké poděko-
vání a obdiv všem pořadatelům za vzorné uspořádání Spor-
tovních her seniorů Královéhradeckého kraje, našim členům
za výbornou reprezentaci města Chlumec nad Cidlinou s přá-
ním, aby Sportovní hry seniorů měly i v dalších letech své po-
kračování.

Na další Sportovní hry seniorů se těší
Josef Vosáhlo
předseda KD Chlumec n. C.

V sobotu 22. června se do Chlumce nad Cidlinou sjeli
kynologové, kteří cvičí menší plemena psů, aby poměřili své
síly v tradiční chlumecké celostátní soutěži. Soutěžní dis-
ciplíny jsou inspirovány praxí a policejním výcvikem. I ti
nejmenší pejsci tak předváděli vedle klasické poslušnosti
u nohy na vodítku i bez vodítka také třeba sledování sto-
py, hledání ztracených předmětů, výběr předmětu z řady
jiných na základě pachového vzorku, nalezení a označení
ukryté osoby a další cviky.

Absolutním vítězem této soutěže se stal již třetí rok po
sobě František Vanžura z Častolovic se stafordšírským bul-
teriérem Flashem. Na stupně vítězů pak v různých katego-
riích dosáhli vedle stafbuíků např. zástupci plemene bígl,
malý knírač, trpasličí pinč, jack russel teriér, český strakatý
pes, ale také kříženci. Soutěž opět jasně ukázala, že výcvik
není jen doménou tradičních služebních plemen, jako jsou
např. němečtí ovčáci, ale že i plemena někdy považovaná
pouze za společenská mají ve výcviku co ukázat.

František Vanžura ml.

Dne 27. 5. 2013 se uskutečnil další z exhibičních gala-
večerů pořádaný Františkem Patočkou ze Sportovní školy
boxu v Hradci Králové, kterého se pravidelně zúčastňující
i chlumečtí boxeři. O zápase jsme věděli hodně dopředu,
takže jsme měli dost času na přípravu. Původně mělo jet zá-
pasit více našich boxerů, ale ze zdravotních důvodu nemo-
hl nastoupit dvanáctiletý Filip Šarišský, takže jsme jeli ve
složení: Pavel Kašpar (14let), který trénuje teprve necelý
rok, avšak na trénincích dával jasně najevo, že je připraven
na svou první zkušenost v ringu. Dan Antoš (22 let), které-
ho čekal taktéž jeden zápas. A již zkušený boxer David Ploc
(18 let.) Ale i pro Davida to byla svým způsobem premiéra
v tom, že se nastupovalo již podle nových pravidel, podle
kterých boxeři, v kategorii muži, boxují bez ochranných při-
leb. Proto jsme museli trochu přizpůsobit styl boje, aby nedo-
šlo k nějakému zbytečnému zranění po srážce hlavou apod.

Jako první z našich boxerů nastoupil v kategorii kadeti
Pavel Kašpar a proti němu šestnáctiletý boxer z Hradce
Králové, kterého čekal také první zápas. Boxovalo se na tři
kola po jedné minutě. Pavel byl dobře připravený a nepo-
depsala se na něm tréma, takže nastupoval psychicky vyrov-
naný. Od začátku zápasu bylo vidět, že Pavel je technič-
tější boxer než jeho soupeř, a dokazoval, že do ringu určitě
patří. Ve druhém kole Pavel zvýšil tempo a jeho soupeř chy-
boval o to více, což Pavel trestal údery. Ale zároveň soupe-
ře nepodceňoval a hlídal si svůj kryt. Od začátku třetího
kola si začali oba boxeři navzájem vyměňovat údery a di-
váci je začali o to více povzbuzovat. Takže oba ještě přidali
a dokazovali, že oba do závěrečného kola dají vše. Vyhláše-
ní výsledků po třetím kole a verdikt rozhodčích byla remí-
za. Rozhodně už tento zápas byl pro diváky zajímavý a pro
Pavla to byla parádní první zkušenost.

Další do ringu nastupoval osmnáctiletý David Ploc v ka-
tegorii muži ve váze do 69 kilogramů ke svému osmému zá-
pasu. Boxovalo se tři kola po třech minutách bez ochran-
ných přileb. Proti Davidovi nastupoval méně zkušený boxer
z Prahy (31 let). První kolo David četl soupeře a trestal kaž-
dou soupeřovu chybu tvrdými údery. Hned od začátku dru-
hého kola převzal David zápas do svých rukou a dával vice
kombinací, kterými sbíral body. Ve třetím kole David udr-
žel vysoké tempo, a proto se na soupeři projevila únava a vy-
čerpání, které způsobilo, že si přestal hlídat pevný kryt, což
David hned využil k dalším úderům. Verdikt rozhodčích by-
la výhra na body pro Davida Ploce.

A jako poslední z našich boxerů nastupoval Dan Antoš
(22 let), taktéž kategorie muži, ve váze do 75 kg. Proti ně-
mu nastoupil stejně zkušený boxer (25let) z Hradce Králové.
Dan boxoval s vyšším soupeřem, a proto musel zkracovat
vzdálenost, což Danovi jde dobře díky jeho výborné techni-
ce. Hned od prvního kola Dan určil vysoké tempo zápasu
a začaly padat tvrdé vzájemné výměny úderů. I ve druhém
kole Dan udržel svižné tempo, kde soupeřovi začaly dochá-
zet síly, čímž Dan zasahoval a trestal každou soupeřovu
chybu. Ve třetím kole Danův soupeř sebral všechny své síly
a začaly padat tvrdé výměny, takže rozhodně bylo na co kou-
kat. Po třetím kole verdikt rozhodčích byla výhra na body
pro Dana Antoše. 

Tímto bych chtěl klukům popřát hodně úspěchů v dal-
ších zápasech a hlavně ac jim vydrží chuc trénovat, protože
sami se přesvědčili, že když má boxer natrénováno, je výhra
o to jednodušší. Velký dík patří také Františku Patočkovi ze
Sportovní školy boxu v Hradci Králové za to, že nás pravi-
delně zve na Galavečery boxu. A ještě bych chtěl poděkovat
firmě Filip Jiří STŘECHY- POKRÝVAČSTVÍ za finanční pod-
poru našich boxerů.

Petr Koubek
vedoucí kroužku boxu Č
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dostí na zvolenou profesi. Dvakrát ročně
v závěru školního roku ty pocity zažívá-
me, když těch téměř 150 absolventů po
několikaletém výchovném a vzděláva-
cím filtru posíláme do dalšího života.“

SLOVO ZÁVĚREM
Prosím Vás nyní o závěrečné shr-
nutí Vašich slov.

„Rozhodně chci za minulý rok opět
poděkovat našemu zřizovateli, tedy
Královéhradeckému kraji, spolupráce
s jeho odbornými útvary a radou kraje
byla opět více než výborná. Poděkuji
Městu Nový Bydžov za podporu, za vy-
nikající spolupráci Městu Chlumec n. C.
a Obci Hlušice, svým spolupracovní-
kům za kus vynikající práce a za to, že

umí řešit problémy, školské radě v če-
le s předsedou Vladimírem Žalmanem
a členem zastupitelstva Královéhradec-
kého kraje Ing. Miroslavem Uchytilem
a samozřejmě všem žákům školy a jejich
rodičům, kteří to myslí se svým vzdělává-
ním a naší školou stále poctivě a vážně.“

Děkujeme.
Mgr. Petra Hrnčířová

GALAVEČER BOXU v Hradci Králové

Chlumečtí důchodci sportovali

Celostátní závod malých plemen



SKAUTINGSKAUTING

hájení pracovního dne zatnutím sekery, dopolední zaměst-
nání, oběd, hodinový odpočinek, odpolední zaměstnání,
večeře, večerní nástup s ukončením pracovního dne a se-
jmutím vlajky za zpěvu Večerky. Ve 22.00 hodin začíná
noční klid a nastupuje první hlídka.

Táborníci se letos rádi připojili k bohatému programu
LŠ - např. broušení kamenů, slaňování skal, beseda o skaut-
ských vzorech s biskupem Radkovským (duchovní rádce
náčelnictva kmene dospělých), uzly a výroba lan, zapálení
ohně pomocí křesání - na první pokus (!), orientační závod
s GPS, první pomoc, pořadová příprava, tvorba kronik (ukáz-
ky z Chlumce n. C. a Nového Bydžova), atd.

Pršelo, ale i tři dny svítilo sluníčko, dobrá nálada nezmi-
zela, a i tento tábor byl prima - jako každý skautský!

SKAUTSKÝM
SVĚTEM

VÝROČÍ:
6. 8. 1897 se narodil v nedalekém Ko-

líně akademik, profesor, MUDr. Josef Char-
vát, ve 30. letech úspěšný starosta Svazu junáků - skautů

a skautek RČS (dnešní Junák - svaz skautů a skautek ČR
je následníkem této organizace).

8. 8. 1949 byl vynesen rozsudek nad skautskou sku-
pinou Dagmar Skálové - Rakši. Tresty dvaceti odsouzeným
byly 20, 30 a doživotí. Přes 200 dospělých z této skupiny
se podařilo utajit, díky dorozumívání vězňů morseovkou po
trubkách topení. Někteří byli vězněni i v Novém Bydžově.

21. 8. 1968 vojska Varšavské smlouvy obsadila Českoslo-
vensko. Začala třetí likvidace sotva se rozvíjejícího skautingu.

UDÁLOSTI:
Postavme školu v Africe - 10. ročník. Junák - svaz

skautů a skautek ČR pomohl postavit od roku 2004 již
14 škol pro téměř 3000 dětí v Etiopii, spolu s dílnami pro
sirotky, vrty na vodu a sběrné systémy dešcové vody, ubytov-
ny pro učitele. Letos bude akce probíhat 7. - 13. října. Bližší
na www.skaut/afrika, www.skolavafrice.cz. 

MOUDRA
„Citáty mají větší cenu, než se tobě

zdá; ony vysvětlují, dokazují, srovná-
vají.“

F. L. Čelakovský

Mnoho moudrých lidí proneslo mnoho moudrých vět.
A jelikož se historie stále opakuje (zejména těm, kteří se
neseznámili se svou minulostí - jak praví klasik), je dobré
si připomínat, že nemusíme často vymýšlet originální re-
cepty na naše trable, že se stačí podívat do minulosti nebo
kolem sebe - ale naši politici asi Chlumecké listy nečtou.

Skautskou stezku připravil br. Vlad. Köhler - Mika

Moudra 
a

trocha humoru
V mém věku už mi nevadí, když se mé myšlenky někam

zatoulají, jen se vždycky trochu bojím, jestli se ještě vrátí.

Mládí se dívá do budoucnosti, stáří se dívá do minulosti,
střední věk se dívá do zrcadla a nemůže věřit svým očím.

Pokud ti pouhé vstávání připadá jako vzpírání, víš, že jsi
dosáhl středního věku.

Pokud vám připadá krize středního věku nesnesitelná,
vzpomeňte si, že vás čeká ještě stáří.

Blbé není stáří, ale ty blbé kecy těch druhých. 
Miloš Kopecký

M. Permanová Č
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Polovina prázdnin je za námi, zažili jsme řadu krásných do-
brodružství s kamarády v přírodě, u táborových ohňů i při
koupání - a ještě není prázdnin konec!

SKAUTSKÝ ZÁKON
Vedle skautského slibu zavazuje každého skauta i skaut-

ský zákon. Zajímavé je, že nic nezakazuje, ale říká, jakou lid-
ská bytost má být, jestliže je skautem. Má deset bodů, stej-
ně jako náboženské desatero - a jsou si podobné, stejně
jako všechny morální kodexy civilizované společnosti.

Deset ustanovení skautského zákona:
1. skaut je pravdomluvný
2. skaut je věrný a oddaný
3. skaut je prospěšný a pomáhá jiným
4. skaut je přítelem všech lidí dobré vůle a bratrem každé-

ho skauta
5. skaut je zdvořilý
6. skaut je ochráncem přírody a cenných výtvorů lidských
7. skaut je poslušný rodičů, představených a vůdců
8. skaut je veselé mysli
9. skaut je hospodárný

10. skaut je čistý v myšlenkách, slovech i skutcích

Společnost se mění. I skauting se mění, ale jeho výchov-
né cíle zůstávají neměnné! Používáme mobilní telefon, GPS,
počítače, ale skautský slib i skautský zákon jsou pro nás
skauty celoživotními zásadami, kterými se dobrovolně řídí-
me! A kdo je porušuje, nebyl nikdy správným skautem!

Jak běžel čas, měnila se i představa, jak si skautský zá-
kon představuje umělec - tak na ukázku prvého bodu záko-
na obrázek z roku 1929 a druhý z roku 2013:

Vážení rodiče - věřte, že skauting dokáže vaše ratolesti
vychovat pro krásný život v přírodě i pro přežití v drsné ci-
vilizaci. Nebojte se proto svěřit je skautským vůdcům na tá-
boře i v oddílu, uvidíte, že se vždy vrátí lepší, než opouštěli
domov. 

I DOSPĚLÍ MAJÍ 
SVÉ TÁBORY

I letos proběhl letní tábor dospělých skau-
tů a skautek poslední týden v červnu, v krás-
ném prostředí Prachovských skal u Pařezské
Lhoty. Letos poprvé byli pod stany i účastní-

ci 7. běhu Lesní školy kmene dospělých Junáka, která má
vypovídající název „Od roveringu k oldskautingu“ a připra-
vuje skautské roverské činovníky k přechodu mezi dospě-
lé skauty. První část LŠ byla začátkem května na skautské
základně v Miletíně a slavnostní vyřazení úspěšných absol-
ventů bude koncem srpna opět v Miletíně, ale u slavnost-
ního ohně mezi skalami tábořiště místních skautů.

Sluníčko hřálo pouze v sobotu při stavbě tábora a po-
tom pět dnů lilo a lilo. V těch mokrých pěti dnech vše ve sta-
nu navlhlo včetně spacáků a náhradního prádla - bylo po-
tom co sušit. Ale dobrá nálada se neztratila!

Každý skautský tábor má svůj denní řád: noční hlídky,
v 7.00 hodin budíček, rozcvička, hygiena, snídaně, vztyče-
ní státní vlajky za zpěvu junácké hymny, denní rozkaz, za-

SKAUTSKOU STEZKOU

SRPEN
- „MĚSÍC ZRNÍ“

Skaut je pravdomluvný 1929 Skaut je pravdomluvný 2013

Státní vlajka nad tábor Symbol pracovního dne

A lilo a lilo Atompláštěnka do deště

Po deštích sušíme Sušení tábora

Biskup František při besedě Co se v stáří naučíš…

Instruktor LŠ zapaluje troud

Od troudu chytlo seno Nástroje k rozdělání ohně
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Dne 5. července jsme si připomněli svátek sv. Cyrila
a sv. Metoděje, kteří přinesli křescanství do naší vlasti a je-
jichž památku slaví nejen křescanská církev, ale stal se svát-
kem státním. Na tyto dva soluňské bratry, kteří pro naši spásu
nasadili své vlastní životy, s úctou vzpomínáme. Zapomněli
jsme však takřka na ty, kteří byli jejich věrnými následovní-
ky a v prvopočátku křescanské misie se na jejich díle přímo
podíleli, neboc pokud by byli sv. Cyril a sv. Metoděj sami, jis-
tě by nemohli vykonat takové dílo.

Misie soluňských bratří dosáhla na Moravě rychle úspě-
chu a Konstantin s Metodějem položili základy slovanské
liturgie a také získali mnohé žáky, ale ustanovení samostat-
ného biskupství na Moravě naráželo na tuhý odpor němec-
kých biskupů. V moravské církvi tedy neutichl spor mezi
kněžími latinského a slovanského obřadu, který se Metoděj
pokusil řešit exkomunikací latinského nitranského biskupa
Wichinga. Na jeho místo prosadil kněze domácího původu
a svého nejschopnějšího žáka Gorazda. 

Biskup Gorazd pocházel pravděpodobně z rodiny ně-
kterého vlivného moravského velmože a sv. Metoděj ho sys-
tematicky vzdělával v liturgii, teologii, řečtině i latině, aby od
počátku získal autoritu v celé církvi. Tento se zároveň in-
tenzivně spolupodílel na literární činnosti v první moravské
vysoké škole, určené k náboženskému vzdělávání slovan-
ského kněžského dorostu a patřil také mezi Metodějovy po-
mocníky, kteří pomáhali překládat celou Bibli.

Po smrti sv. Metoděje se otevřeně vyhrotil vleklý spor
mezi stoupenci slovanské a latinské liturgie. Kníže Svato-
pluk se nejprve pokusil vyjednat smír a svolal k sobě obě
strany na schůzku, avšak proti Gorazdovi ostře vystoupil ex-
komunikovaný latinský biskup Wiching. 

Poté, co kníže Svatopluk jednal s římským císařem ro-
ku 885, změnil i kníže svůj přístup a snažil se zabezpečit
dosažené úspěchy diplomatickou cestou. Toho využil bis-
kup Wiching, který za tichého Svatoplukova souhlasu ne-
chal na podzim 885 násilně vyhnat zastánce slovanské li-
turgie z Velké Moravy. Velké množství slovanských kněží,
diákonů a nižších kleriků v čele s Gorazdem bylo označeno
za „obtížné cizince“. Ta část slovanského kněžstva, která ne-
odešla za hranice Velké Moravy, byla uvězněna a později
prodána do otroctví. 

Gorazd se tedy, jak uvádí tradice, uchýlil do Krakova
a zemřel někdy na počátku 10. století. Spolu s ním si při-
pomínáme i jeho druhy, kteří jako on byli v Římě vysvěceni
na kněze a pracovali v duchovní správě na Velké Moravě
do vyhoštění roku 885, kdy odešli do Bulharska, kam při-
nesli tehdy ještě pohanským Bulharům křescanství. Byli to
Kliment, Naum, Angelár a Sáva.

Západní - katolická církev si jejich památku i příkladu
připomíná 27. července, východní - pravoslavná si pak jejich
památku připomíná 9. srpna.

Rostislav Kotrč

Takřka zapomenutí sv. Gorazd a druhové Pozvánka na fotbal 
Fotbalový klub SK Převýšov si tímto dovoluje pozvat všechny fanoušky na podzimní část České fotbalové ligy. Níže je

uveden rozpis zápasů.

Předběžné rozlosování podzimu 2013 - ČFL:
1. kolo NE 11. 8. 10.15 hod. Převýšov - Chomutov
2. kolo NE 18. 8. 10.15 hod. Admira Praha - Převýšov 
3. kolo NE 25. 8. 10.15 hod. Převýšov - Jirny
4. kolo NE 1. 9. 10.15 hod. Zápy - Převýšov 
5. kolo NE 8. 9. 10.15 hod. Převýšov - Čáslav

17. kolo ST 11. 9. 17.00 hod. Roudnice n. L. - Převýšov 
6. kolo NE 15. 9. 10.15 hod. Převýšov - Domažlice
7. kolo SO 21. 9. 16.30 hod. Kolín - Převýšov 
8. kolo NE 29. 9. 10.15 hod. Převýšov - Chrudim
9. kolo NE 6. 10. 16.00 hod. Králův Dvůr - Převýšov 

10. kolo NE 13. 10. 10.15 hod. Převýšov - Meteor Praha
11. kolo SO 19. 10. 10.15 hod. Strakonice - Převýšov 
12. kolo NE 27. 10. 10.15 hod. Převýšov - Sparta B
13. kolo NE 3. 11. 14.00 hod. Horní Měcholupy - Převýšov 
14. kolo NE 10. 11. 10.15 hod. Převýšov - Štěchovice
15. kolo SO 16. 11. 13.30 hod. Kunice - Převýšov
16. kolo NE 24. 11. 10.15 hod. Převýšov - Karlovy Vary

V podzimní části sehrajeme 9 utkání na domácím hřišti a 8 utkání venku.
SK Převýšov

Inzerce Inzerce
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trenéři: Milan Černý, Tomáš Lukeš, Josef Strnad 

5. místo a 39 bodů (12-3-9, skóre 70:50) v krajském přeboru.

Žáci mladší

trenéři: Martin Firbacher, Petr Kycelt, Tomáš Hrabík, 
Lubomír Černý

2. místo a 42 bodů (14-0-1, skóre 86:7) v krajském přeboru
a společně s RMSK NB 4. místo a 53 bodů (17-2-7, skóre
242:144) v lize.

Přípravka starší 

trenéři: Ladislav Heger, Vladan Kárník, Zdeněk Kříž, To-
máš Vlasák, Michal Jansa, Kamil Mlynář

3. místo a 29 bodů (9-2-4, skóre 49:37) v krajském přebo-
ru a 4. místo a 31 bodů (10-1-10, skóre 94:85) v okresním
přeboru.

Přípravka mladší 

trenéři týmů „A“, „B“: Martin Firbacher, Petr Staněk

Zde se hrála jednotlivá kola turnajově a nepočítá se koneč-
né pořadí.

Přípravka mini 

trenéři: Vratislav Grigel, Pavel Chára 

Za FK Chlumec n. C., Mgr. Vladan Kárník

Omlouváme se všem autorům. Příspěvky byly redakčně
kráceny. Další informace, foto a nekrácené příspěvky na
http://www.chlumecky-fotbal.com. 

Poděkování 
Fotbalový klub Chlumec nad Cidlinou děkuje Městu Chlu-

mec nad Cidlinou za bezplatné zapůjčení hřiště pod soko-
lovnou při letošním povodni, kdy byla zaplavena obě fotba-
lová hřiště.

Děkujeme také fotbalovému klubu SK Převýšov za se-
hrání mistrovského utkání mužů a TJ Nepolisy za sehrání
zápasu staršího dorostu.

Touto cestou chceme poděkovat i za nabídky bezplat-
ného sehrání zápasů mužstev RMSK Cidlina Nový Bydžov
a FC Nový Hradec na jejich hřištích.

Karel Heger, předseda FK

Je rozhodnuto! FK CHLUMEC N. C. BUDE HRÁT
PO SEDMNÁCTI LETECH KRAJSKÝ PŘEBOR V SOU-
TĚŽI MUŽŮ. Velký úspěch zaznamenal i starší do-
rost, když zvítězil již druhou sezonu po sobě v kraj-
ském přeboru. Děkujeme všem hráčům i činovníkům
za reprezentaci a gratulujeme k úspěchům. Přízniv-
cům a obchodním partnerům jsme vděční za podpo-
ru a přejeme krásné léto.

Muži „A“
trenér: Jan Kraus
realizační tým: Ladislav Heger, Martin Volný

2. místo a 53 bodů (16-5-5, skóre 73:37) v 1. A třídě zaru-
čuje postup do krajského přeboru po sedmnácti letech!!! Bo-
hužel díky lepšímu vzájemnému zápasu s Chlumcem (2:2
a 3:4) je na 1. místě Dobruška, která v osmi lidech vybojo-
vala v posledním kole remízu na třetí Úpici. Zároveň se lou-
číme s trenérem Janem Krausem, který se vrací do Převýšova.
Děkujeme mu za odvedenou práci a přejeme mu v dalším
životě hodně úspěchů.
Novým trenérem se stal Rostislav Macháček (Slavia Praha,
HK, Liberec, Bohdaneč…).

Muži „B“
trenér: Zdenek Misár
realizační tým: Jiří Miške, Daniel Sedláček

12. místo a 26 bodů (7-5-14, skóre 47:65) v okresním přeboru.

Garda

trenér: Zdeněk Mikšovský
realizační tým: Josef Hladík, Josef Strnad

2. místo na tradičním turnaji v Bobnici. 

Dorost starší

trenéři: Josef Hladík, Pavel Berger
realizační tým: Ladislav Vacek, Jaroslav Koza

1. místo a 64 bodů (20-4-2, skóre 153:55) v krajském přebo-
ru je velkým úspěchem již druhou sezonu po sobě. Gratulu-
jeme!!!

Dorost mladší

trenéři: Milan Černý, Tomáš Lukeš, Josef Strnad

11. místo a 16 bodů (5-1-16, skóre 47:105) v krajském pře-
boru.

Žáci starší 

Zprávy FK Chlumec n. C.

TERMÍN UZÁVĚREK A VYDÁNÍ
VÝTISKŮ CHLUMECKÝCH LISTŮ

Číslo Datum uzávěrky Datum vydání

8/13 čtvrtek 1. 8. čtvrtek 22. 8.

9/13 čtvrtek 5. 9. čtvrtek 26. 9.

10/13 čtvrtek 3. 10. čtvrtek 24. 10.
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také funkci starosty. Měl nejvyšší vzdě-
lání v dosavadní řadě chlumeckých
starostů a dostával se k mnoha infor-
macím, které byly ostatním odepřeny.
Funkce starosty byla čestnou funkcí,
za kterou v době výstavby školy dostá-
val roční „reprezentační“ plat ve výši
400 zl. Tato odměna mu nikdy nebyla
zvýšena. V roce 1912 měl dostat 800 K,
ale ve skutečnosti mu ani celá částka
v průběhu roku nebyla vyplacena. Na
konci roku mu Město, jak bylo zapsá-
no v Deníku obecního důchodu, zůsta-
lo dlužno téměř 500 K. Přední městští
úředníci, tajemník a důchodní, měli roč-
ní plat po 700 zl. a tajemník k tomu
dostával ještě 100 zl. za vedení agendy
místní školní rady. Jen si všimněte, že
Kozelka si již před deseti léty, jako ta-

jemník, vydupal o sto zlatých víc. K to-
mu dostávali deputátní dříví z měst-
ského lesa. V následujícím roce 1899
dostali 100 zl. přidáno, Kozelka nic.
Vrchní strážník měl roční výměr služ-
ného 300 zl., strážníci 250 zl. školník
z měšcanky 240 zl. a tak bychom mohli
pokračovat. Mnoho toho na porovnává-
ní není, ale možná vás budou zajímat
tehdejší ceny: orná půda stála v Chlum-
ci 80-450 zl. za korec, zahrada 200-
-800 zl, půllitr piva 0,006 - 0,10 K, pl-
zeňské bylo dražší, 1kg másla 2,50 K,
chleba 0,32 K, košile 2,40 - 6,00, boty
10 - 16 K. Možná, že se vám zdá, že ple-
tu zlaté s korunami, ale tak tomu na
přelomu století bylo. Platná byla obě
platidla a dodnes nám po tom zůstala
vzpomínka. Desetikoruně se říkalo pět-

ka, nebo-li za zlatku jste dostali dvě ko-
runy, za pět zlatých, deset korun rakous-
ké měny, nebo obráceně. Denní mzda
zemědělského dělníka kolem roku 1900
nedosahovala za 10-14 hodin ani jed-
né koruny. Týdenní mzda nádeníka za
60 hodin činila asi 16 K. Někteří bada-
telé uváděli, že Kozelka celý svůj staros-
tenský plat věnoval městu. Nemohu to
potvrdit, ale o tom, že nebyl vůči charitě
skoupý, bychom indicie našli. Žáci míst-
ní školy například každoročně na závěr
školního roku pořádali výlet do parku
za Liverpoolem a starosta jim nejednou
ze svého zajistil buřty na opékání a i ji-
né kratochvíle. Žákům věnoval i něko-
likrát peněžní dar. Chtěl také založit
vlastní charitativní nadaci, ale k tomu
nakonec pro ztrátu majetku nedošlo.

V době Kozelkova zvolení starostou
nebyl souběh funkce tajemníka okres-
ního výboru a starosty města v rozporu
s volebním řádem. Do obecního zastu-
pitelstva nebyli volitelní pouze úřední-
ci zemští. 

Za další nejvýznamnější počin sta-
rosty považovali jeho současníci elek-
trifikaci města, ke které došlo před sto
lety (1911-1912). S lučickým starostou
Mrňákem chtěl elektrifikovat i tuto sou-
sední obec, která je dnes správní sou-
částí města, ale tamní sedláci se posta-
vili proti. V okresním archivu je uložená
celá řada dopisů, kterými se některá
sousední města a městečka dotazují
městského úřadu na zkušenosti s elek-
trifikací po téměř celé desetiletí. Elek-
trifikace města s využitím vzdáleného
zdroje střídavého proudu byl opravdu
vizionářský počin hodný obdivu.

Někdy jsou Kozelkovi přisuzovány
zásluhy za iniciaci zpracování prvních
chlumeckých územních plánů. My však
víme, že opravdu prvním byl starosta
Josef Kalina a ten přišel dokonce dříve,
než podobné plány měli v jiných měs-
tech. Pravděpodobně ani Hradec Králo-
vé sevřený ještě pevnostními hradbami
svůj regulační plán neměl. Kozelka
s místním stavitelem a geometrem To-
mášem Lehovcem, se kterým spolupra-
coval již jako okresní tajemník, upřes-
nili dřívější regulaci ve třetí městské
části mezi dnešní Rooseveltovou a Ži-
želickou ulicí a regulaci v městském
prostoru mezi školou a nádražím. Vlast-
ní zástavba však byla omezena půdní
držbou a rozvoj města tak mohl být jen Č
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S penězi to ale nebylo jednoduché,
obavy měly i přiškolené obce. Volešnič-
tí s Levíňáky dokonce vyvolali urychle-
ně jednání o stavbě vlastní školy. Okres-
ní školní rada však s jejich záměrem
nesouhlasila, a tak se museli podvolit
chlumeckému záměru. Vyjednávání
s podporou okresní politické správy
potom postupovalo velmi rychle a pře-

kážky se nadále stavěly do cesty pouze
doma v Chlumci mezi některými spo-
luobčany. Město získalo půjčku u Zem-
ské banky ve výši 70 000 zl. s dnes ne-
představitelnou lhůtou splatnosti 50 let.
S velmi vstřícnou iniciativou přišel Ko-
zelka jako člen výboru Občanské zálož-
ny, když navrhl ukončení její činnosti
a zřízení nové městské spořitelny. Roz-
díl byl ve formě obou ústavů, když star-
ší záložna byla společností s ručením
obmezeným, ve které město nemohlo
uplatňovat přímý vliv. V nové spořitel-
ně bylo město zakladatelem s přímým
vlivem na rozdělení jejího zisku. Jaký to
byl progresivní návrh, svědčí řada dopi-
sů z jiných měst a městeček se žádostí
o poradu, jak mají postupovat při po-
dobném záměru. Po občanské záložně
zůstaly rezervní a penzijní fond, které
spořitelna převzala, a úroky rezervního

fondu měly posloužit ke splácení půjčky
na školu. Rezervní fond činil 62 435 zl.,
penzijní 13 980 zl. Penzijní fond bylo
možné využít pouze účelově. Nepochyb-
ně šlo o velmi vtipnou iniciativu nové-
ho starosty a bylo vidět, že neuvažuje
jen ze dne na den, ale přemýšlí také
o budoucím. Přesto se nelze divit, že
měl také odpůrce. K největším patřil je-
ho předchůdce ve starostenské funkci
František Kreuzmann, který se přičinil
o zřízení mateřské školy, a ten k sobě
připoutal několik dalších měšcanů, kte-
ří záměru nebyli nakloněni. Bývalý sta-
rosta se postavil již proti umístění no-
vostavby, kterému musely předcházet
výkupy pozemků se starými stodolami
chlumeckých hospodářů a také stodo-
ly příslušející k faře. Obce na zajištění
výuky ve svých školách stanovovaly
zvláštní přirážky k daním. Na zajištění
splátek půjčky na stavbu školy odsou-
hlasilo zastupitelstvo zvýšení školní při-
rážky, která dosud činila 10 % pro nej-
bližší roky na 30 - 45 %. Nápojová daň,
která byla ve městě zavedena již za měš-
canosty Kaliny, byla v roce 1900 na pří-
štích šest let k úhradě dluhu zdvojná-
sobena na 2 haléře za každý litr piva,
6 haléřů za litr vína a 8 haléřů za litr
kořalky. V této výši přežila i počátek no-
vé republiky. To znamenalo, že se kaž-
dý půllitr piva zdražil o haléř, a to ne-
bylo málo, když stával 6 haléřů. Není
tedy divu, že se o škole mluvilo přede-
vším v chlumeckých hospodách. Roz-
počet na novou školu činil 171 741 zl.

Kozelkovi se také přisuzuje inicia-
tiva pro zrušení starého hřbitova. Tato
iniciativa ale nevznikla z jeho vlastní-
ho popudu. Zrušení hřbitova bylo pod-
mínkou zdravotní policie (dnes bychom
použili spíše termín hygienického do-
hledu) a okresní školní rady, když mís-
to pro novou školu bylo vybráno v jeho
sousedství. Obdobně novostavba vyvo-
lala také přemístění městské nemocnice
založené Ignácem Wenzelem. Kozelka
to všechno ve snaze dosáhnout rychle
povolení ke stavbě slíbil. Nemocnice
byla přemístěna hned s využitím výlet-
ního hostince u střelnice měšcanských

ostrostřelců, který patřil městu. Nápad
na přemístění nemocnice je také často
přisuzován Kozelkovi, ale zřejmě tomu
tak nebylo. Již v roce 1884 zdravotní
odbor zastupitelstva navrhoval, aby zde
byla zřízena izolace pro nemocné cho-
lerou, jejíž epidemie hrozila. K tomu
nedošlo, ale myšlenka na přemístění
celé nemocnice se vracela v jednáních

městského, ale okresního zastupitelstva
opakovaně. V roce 1898 již jiné řešení
nebylo a nemocnice byla po nejnutněj-
ších úpravách přemístěna. Potýkala se
s hrozbou uzavření po kontrole zem-
ských zdravotních orgánů, ale na konec
to město uhrálo a nemocnice přežila.
Se zrušením hřbitova to tak rychle ne-
šlo. Nejprve musel být zřízen nový hřbi-
tov a ani to se neobešlo bez mnoha
rozporů. Jejich řešení se Kozelka vy-
hnul, když v roce 1900 nebyl zvolen,
a připadlo především na jeho nástup-
ce ve starostenské funkci Karla Friče.

Postavení Zikmunda Kozelky v če-
le města bylo výhodné. Ve svém hlav-
ním zaměstnání vykonával funkci ře-
ditele okresní kanceláře (do té doby
tajemníka) chlumeckého okresu, což
byla nejvyšší úřednická funkce v okre-
se, jak již bylo uvedeno, a od roku 1897

Největším počinem Zikmunda Kozelky
byla výstavba nové školy

Tak si představoval Z. Kozelka spolu
s architektem K. Mráčkem sál u radnice

Pohlednice s Okresním domem 
z archivu Jana Doudy

Závěrečné usnesení c.k. krajského soudu v Jičíně
k uzavření konkursu na majetek Zikmunda Kozelky
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V obci Lišice - Lišičky začalo období tvrdé kolektivizace
v roce 1951, které trvalo až do roku 1953. V roce 1953 po
známém rozhlasovém projevu Antonína Zápotockého, kde
uváděl, že kdo nechce, nemusí být členem JZD, došlo k osla-
bení kolektivizace i v Lišicích. Poté v letech 1957 a 1958, ve
shodě se státní a stranickou linií, opět zesílil nátlak ke vstu-
pu do JZD, jemuž, až na jednu místní osobu, všichni podleh-
li. Jako zvláště významní kulaci byly označeny tyto dvě osoby:

Marie Janouchová, nar. 9. 9. 1907, č. p. 20, výměra
11,34 ha. Někdejší majitelka cementárny a písníku a členka
agrární strany1. 

Josef Mejstřík, nar. 29. 5. 1902, [Lišičky] č. p. 49. Ně-
kdejší člen agrární strany a činitel v hospodářských druž-
stvech. Rovněž označen za spoluorganizátora akce selské
jízdy v roce 1947 v Nechanicích. Viněn z toho, že se u něj,
jakožto u prokuristy Hospodářského družstva, na tajných
schůzkách scházeli tito statkáři: Chmelař ze Starého Byd-
žova, Izák z Káranic, Jemelík z Ohnišcan, Macura, majitel
dvora Rtánov, Matouš, majitel dvora Hlínov, Nejedlo z Lov-
čic, Pavlíček, majitel dvora Ostrov, Sirůček, majitel dvora
Slibovice, Otík, majitel dvora Běruničky [?], Vavřinec, majitel
dvora Stará Skřeneř2. Všichni měli organizovat „Nechanickou
akci“. Další skupina statkářů, jež organizovala akci v Ne-
chanicích, se měla scházet v obcích Klenice a Lodín. Mej-
střík, spolumajitel hostince a zemědělské usedlosti o výměře
4,70 ha, byl označen za vesnického boháče a jeho hostinec
převzala „Jednota“. Rovněž byl označen za překážku sociali-
zace venkova, neboc stále poukazoval na nedostatky3. Nej-
prve se živil jako hostinský, později byl nasazen do výroby.
Hostinec vedla jeho manželka Jindřiška Mejstříková. Jed-
nota 17. ledna1953 napsala MNV Lišice, aby si určili nové-
ho vedoucího hostince. MNV Lišice souhlasil a doporučil
odvolání Mejstříkové z funkce vedoucí. Jejich syn Josef Mej-
střík ml. studoval strojní inženýrství na vysoké škole v Praze.

Již v roce 1951 žádala soudružka K., aby ONV zlikvido-
val kulaky Bendáka a Homolu. Ovšem nedokázala odpo-
vědět na dotaz, zdali si to přeje celá vesnice. Neboc to po-
dle funkcionářů neměl být problém provést, ale šlo o to, aby
o správnosti tohoto kroku byla přesvědčena celá vesnice.
Místní funkcionář M. uváděl, že při rozhovoru na ně místní
nadávají a oficiálně s tím souhlasí, ale poté jdou k těmto li-
dem, kde jim vše sdělí, a ještě je litují. Funkcionář OV KSČ
Nový Bydžov Řehoř tvrdil, že nejprve je nutno všechny pře-
svědčit, jinak proti sobě poštvou místní zemědělce a JZD
zde nevybudují. M. uváděl, že byli agitovat po domech ke
vstupu do JZD, ale bezvýsledně. Řehoř si naopak stěžoval,
že ani mnozí členové KSČ neví dosud, kdo je vesnický bo-
háč a kdo ne. Hlavním prvkem k jejich určení nebyla podle
jeho názoru rozhodující jen výměra půdy v ha, ale také to,
jestli dotyčný zaměstnával pracovní síly a jaké měl mecha-
nizační prostředky. K tomu M. uváděl, že místní kulaci za-
městnávali za 1. republiky skoro celou vesnici. Dále Řehoř
tvrdil: „Je správné podívat se do kroniky, jestli nebyl dříve
nějakým tím radním, a jak jednal s lidmi. Možná, že bychom
dnes tam našli mnoho argumentů, které bychom potřebo-
vali.“ Koutník varoval před ukvapeností slovy: „Abychom to

nedopracovali jako v Chotělicích a Chocovicích. Na těchto
případech, kdy jsme odsoudili Steklého a Černocha, vidíme
dnes, že někteří lidé je litují a to by dopadlo zrovna tak u vás,
když o tom nepřesvědčíte celou vesnici, tak je to špatně. Ta-
dy jde vůbec o to, jestli to jsou vesničtí boháči, neboc vý-
měrou by na to neměli. To záleží na vás, vy musíte znát, co
je to za lidi.“4. Došlo ke shodě, že Bendák ani Homola ne-
mají být zatím řazeni mezi kulaky, ale mezi střední země-
dělce, neboc jejich likvidaci by nepřijali ani někteří členové
KSČ, a působit na ně se má odepřením potravinových, šat-
ních a jiných lístků. V červnu 1952 potrestal ONV Nový
Bydžov Josefa Homolu (z č. p. 22, nar. 7. 12. 1902, který ob-
hospodařoval 9, 43 ha) za to, že údajně ukrýval na půdě pod
podlahou obilí, které zde bylo nalezeno příslušníky SNB. Ho-
mola byl potrestán pokutou 50 000 Kčs. V případě, že by tu-
to pokutu nezaplatil, vystavoval se hrozbě exekuce, případně
mu hrozil trest odnětí svobody v délce dvou měsíců5. V té-
to době bylo trestně postižitelné mít doma uskladněno víc
obilí nebo krmiva, než činily tzv. samozásobitelské dávky.
Byl to oblíbený způsob, jak zlikvidovat určitého zemědělce.
Navíc dávky se určovaly podle třídního původu. Jako kdyby
dobytek rozlišoval, komu patří. Pokud měl soukromý země-
dělec málo krmiva, nemohl dobytek tolik nakrmit, takže ne-
měl dostatečné přírůstky na váze ani tolik nenadojil. Potom
samozřejmě nemohl ani splnit povinné množství dodávek.
To vedlo zemědělce k tomu, aby část krmiva nepřiznávali.
Což při následných domovních prohlídkách vedlo ke snad-
né kriminalizaci zemědělců. Z tohoto období se zachoval
velmi emotivně psaný dopis Muškeho z nedalekých Nepo-
lis pro MNV Nepolisy, kdy žádá o povolení k porážce svých
krav, neboc pro ně nemá žádné krmivo, a ptá se, jestli je
v opačném případě má nechat pojít hlady. Na počátku roku
1954 žádala vdova Anežka Homolová soud v Novém Byd-
žově, aby jí odložil exekuci pro dluh 1012 Kčs a povolil jí
splácet tento dluh po 100 Kčs měsíčně. Více si těžko mohla
dovolit, neboc její výdělek jako ošetřovatelky dobytka v JZD
činil pouze 200 až 250 Kčs měsíčně. Navíc z tohoto platu
musela uživit i svou malou dcerku6. 

Dalšími kulaky měli být Beneš a Vondruška. Dle dobo-
vého letáku s názvem „Vesničtí boháči Beneš a Vondruš-
ka z Lišic brzdí rozvoj místního JZD“. V tomto letáku jsou
označováni za vesnické boháče a text i s karikaturou je vů-
či jejich osobám velmi „drsný“: „Vesnický boháč tyl z práce
a mozolů druhých a nyní se neštítí ani vraždy, aby si zacho-
val své bezpracné zisky. Babice, Náchod a proces v Nové
Pace nám ukazují pravou tvář vesnických boháčů. Také na
našem okrese vesničtí boháči sabotují a plní směrnice svého
vedoucího arcivraha Černého z Nepolis, který štve ze západ-
ního rozhlasu. Vesničtí boháči Beneš a Vondruška nezapřou
svou příbuznost s Černým z Nepolis a snaží se zabrzdit roz-
voj JZD v Lišicích. Panu Benešovi se nelíbí, že již nemůže
jako dříve vykořiscovat ve svém písníku p. Kvasničku Václ.,
který se na něj dřel. Za půjčování potahů museli drobní
rolníci Podnecký, Kvasnička, Pokorný a další odpracovat ne-
počítané hodiny na jeho poli. Panu Vondruškovi se stýská
po časech, kdy byl po 12 let starostou a neomezeným pá- Č
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pozvolný. Velkostatek ani drobní vlast-
níci se pozemků nechtěli vzdát. Přesto
lze s Karlem Richtrem tvrdit, že výstav-
bou školy inicioval další rozvoj města.
Výstavba nejprve začala bezprostřed-
ně vedle školy podél dnešní Smetano-
vy ulice a v dnešní Kollárově ulici. V do-
bě jeho starostování získaly také nově
založené ulice své pojmenování, které
vydrželo až do dnešních dnů. Byly za-
loženy i dvě „továrny“ na výrobu slamě-
ných obalů (dnes Malva a objekt prak-
tické výchovy Střední školy technické
a řemeslné v Novém Bydžově). Již před
koncem století přemístil svou dílnu z bý-
valé městské cihelny do současných
prostor Antonín Melichar a začal ji roz-
víjet, stejně tak zakoupil bývalý hosti-
nec Na Růžku od Josefa Nedvídka Jo-
sef Stutz, aby zde začal budovat svou
pletárnu. K rychlejšímu tempu výstavby
ale došlo až ve dvacátých letech, když
po pozemkové reformě velkostatek uvol-
nil pozemky pod Loretou a byla zruše-
na okresní školka pod zámkem k ná-
draží. To však již Kozelka nežil. Mezi
radnicí a velkostatkem, který spravoval
hraběcí majetek, nebyly vždy jen přá-
telské vztahy a ani za Zikmunda Kozel-
ky se nezlepšily. Myslím, že Václav Kle-
mens ve svých vzpomínkách uvedl, že
po svém příchodu se budoucí starosta
velmi kamarádil s Františkem Hockem,
později vrchním lesním radou a ředite-
lem velkostatku, ale později se při po-

dobných sporech o řešení vztahu ve
městě pokazily i jejich osobní sympatie.
Již od dob Kalinova starostování, když
byli z měšcanské školy vypuzeni ochot-
níci, byla na programu otázka, kde hrát
divadlo. Žádný z místních sálů nevyho-
voval. Po více než deset let se hřála
myšlenka postavit nový spolkový dům
nebo alespoň sál s jevištěm na radnici.
Zikmund Kozelka projednal vyhotove-
ní plánu se stavitelem školy Konstanti-
nem Mráčkem, který po dobu její stav-
by bydlel v Chlumci. Ke stavbě nakonec
nedošlo, zřejmě proto, že obdobně vel-

ký sál byl postaven v okresním domě
a ten byl využíván nejen divadelními
ochotníky, ale i jinými spolky k rozvíje-
ní jejich aktivit. Zasedací místnost vy-
užívalo i obecní zastupitelstvo.

Jako ředitel okresního úřadu inicio-
val výstavbu okresního domu, ke které
došlo v roce 1905. Jeho situování neby-
lo šcastné. Městská rada za jeho vedení
stanovila v roce 1899 regulaci výšky
objektů v městském centru. Všechny
nové a rekonstruované stavby na ná-
městí a v ulici k nádraží měly mít jed-
no patro. Škoda, že již toto usnesení
není dodržováno. Podobně byla v roce
1939 stanovena regulace výšky objek-
tů v dnešní ulici 9. května, ale na to již
neměl vliv Kozelka.

Byl také dlouholetým iniciátorem
okresní výstavy, ke které nakonec došlo
v roce 1911. Sám však převzal pouze
čestnou funkci a aktivně se podíleli
další měšcané. Stejně jako vymístění
hřbitova, ani přemístění nemocnice se
nezrodilo z Kozelkovy iniciativy, ačko-
liv byla přisuzována právě jemu, staly
se součástí legendy, která se kolem ně-
ho zrodila. Nic ale nevyvrátí skutečnost,
že svou aktivitou a rozhledem stál u zro-
du budovy chlumecké školy, která slou-
ží svému účelu již po více než sto de-
seti letech. Svým myšlením patřil asi ke
konzervativní místní honoraci, ale jak
můžeme po stu letech soudit, které je-
ho činy byly konzervativní a co bylo po-
krokové očima jeho současníků? 

-ijv-

Chlumecké listy k 20. výročí úmrtí Zikmunda Kozelky (V. Klemens)

Kolektivizace v obci Lišice - Lišičky

Inzerce
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objekt patří k obci Vlkov nad Lesy a JZD Vlkov, které vzni-
klo v roce 1957 a obhospodařuje 211 ha, jej chce využívat.
Přepuštění tohoto statku nebylo možné již proto, že ve Vl-
kově ani v jeho okolí nebyla voda, zatímco na tomto statku
ano. A navíc stodola tohoto statku, kterou využívali rolníci
z Lišiček, byla podle nich zpustlá, zchátralá a zčásti i roz-
kradená17. JZD Lišice později bylo včleněno pod JZD Lovčice.
Pravděpodobným důvodem byly lepší ekonomické výsledky
JZD Lovčice. Např. v JZD Lišice byla jedna pracovní jednotka

podle plánu ohodnocena 15,60 Kčs, ale skutečně se proplá-
celo jen 13,50 Kčs a k tomu naturálie v ceně 1,79 Kčs. Napro-
ti tomu v Lovčicích byla jednotka naplánována na 17,51 Kčs,
ale proplácelo se 21,47 Kčs a naturálie v hodnotě 2,66 Kčs.
Poděkování patří pamětníku Josefu V. Karikatura pochází
z protikulackého letáku, který je uložen v SOA Zámrsk. 

Podle archivních materiálů sepsal 
Jaroslav Tobiáš
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nem v obci, kdy posílal na chudinu četníky pro hrst klestí,
které si z obecního lesa přivezli. To od něj zažili na vlastní
kůži pan Kratochvíl, Pokorný a řada dalších.“ Beneš a Von-
druška jsou dále obviňováni i z rozhazování mandelinky
bramborové. Po takovémto psychickém nátlaku si Beneš
raději podal přihlášku do JZD a Vondruška souhlasil s pro-
vedením HTUP (rozoráním mezí na svých polích a jejich
případnou výměnou)7.

OV KSČ později kritizoval MO KSČ Lišice za práci v ob-
ci, neboc po vydání letáku na kulaky Beneše a Vondrušku
byla učiněna kontrola osetých ploch a na základě závad
a provedené osobní prohlídky u Beneše s nimi bylo jedná-
no o vstupu do JZD. Okresní výbor na jedné ze svých schůzí
zaznamenal, že většina místních zemědělců byla ochotna
vstoupit do JZD teprve až po vstupu Beneše. Výsledek ale ne-
byl takový, jak se očekávalo. Pro JZD se takto získalo pouze
pět osob a pro provedení HTUP devět. OV KSČ se příjímání
kulaků do JZD ale nelíbilo, neboc to neodpovídalo usnese-
ní vlády a strany8. Konkrétně měli v Lišicích chybu provést
tím, že diskutovali, jestli jsou oba kulaci či ne, a poté je vza-
li do JZD. Soudruh Krejčí na schůzi OV KSČ mimo jiné uve-
dl: „Pokud se týče Beneše, je to vesnický boháč. Pokud se
týče Vondrušky, až na příbuzenství s Černým, nic jiného se
na něj nenašlo, může to být i střední zemědělec. Musíme
přihlížet k tomu, že v této obci všichni 8 - 9 ha zemědělci
jsou dosti zámožní. Celá vesnice chtěla, že když vstoupí do
JZD Beneš, půjdou tam všichni, a přesto, že jsme zpočátku
proti tomuto bojovali, nakonec se tam vzal, přesto, že tam
nemá co dělat. …Jednalo se s nimi rovně a žádný diktátor-
ský9 způsob se při tom nepoužíval… Nyní říkají, že tam mají
10 vesnických boháčů, když nám nechtěli přiznat ani dva.“10

Dále o Janoušové [zřejmě myšlena Marie Janouchová] tvr-
dil, že tu popichuje Beneš. V září 1952 byla situace v obci
situace taková, že místní byli rozděleni na dva tábory. V če-
le jednoho stál místní sedlák (kulak) Beneš, jehož podpo-
rovalo 35 místních drobných rolníků. Druhý tábor se sklá-
dal z „uvědomělých“ rolníků, kteří si stěžovali na to, že do
JZD byl přijat kulak Beneš. V socializaci zemědělství se an-
gažovali František J., předseda MO KSČ Lišice, což byl před-
válečný člen strany, který, po ukončení školní docházky,
nastoupil na pile v Chlumci n. C. Odtud byl propuštěn po
stávce dělníků, které se zúčastnil. Později odjel do Prahy,
kde se vyučil kamnářem, a zde také v roce 1922 vstoupil
do KSČ. Své členství ve straně ztratil v roce 1938 vinou své
manželky, která mu po několikáté politické exekuci spáli-
la stranickou legitimaci. V roce 1945 spolu s několika dal-
šími založil organizaci KSČ v Lišicích a od roku 1948 se
stal i jejím předsedou. Dalším velkým propagátorem JZD
byl i tajemník MNV Lišice Josef M.11 Na základě deputace
místních rolníků, kteří si stěžovali na postup okresních funk-
cionářů v případě, že nechtějí vstoupit do JZD, byla svolá-
na v září 1952 v Lišicích schůze, kde se tehdejší soudruzi
pokusili odhalit Beneše, Mejstříka a Matouše jako kulaky.
Průběh této schůze je popsán nejasně, kdy stranické ma-
teriály uvádějí: „Po všech okolnostech, které se tam ode-
hrály, nebylo možné HTUP provést. Rolníkům, kteří jsou již
v JZD, bylo doporučeno, aby hospodařili v 1 honu, na což
soudruzi v organizaci i v MNV přistoupili. Zároveň byl před-
ložen návrh OV SNB na uzavření hostince Mejstříka.“12 Dle

pamětníků zde údajně došlo nejprve ke slovním a později
i fyzickým potyčkám mezi příznivci a odpůrci kolektiviza-
ce, přičemž zhasla v hostinci světla a odpůrci kolektivizace
díky své početní převaze stoupence rozorávání mezí „vyhá-
zeli z hostince. Vše mělo pokračování, když MO KSČ Lišice
žádala, aby Janouchová, která se projevila na schůzi, kde se
jednalo o HTUP a JZD, jako vesnický boháč, neboc svým

jednáním ovlivnila některé zemědělce natolik, že i když dří-
ve podepsali přihlášku do JZD, zase z JZD vystoupili. Místní
organizace proto požadovala, aby Janouchová pro klid a bu-
dovatelskou práci na vesnici byla likvidována. Její syn Sta-
nislav Janouch měl být odvolán ze zaměstnání u ČSD a dán
k dispozici referátu pracovních sil13. Krátce potom v říjnu
1952 byli potrestáni zemědělským referátem ONV Nový Byd-
žov údajně pro nedodržení osevních ploch Marie Janoucho-
vá (č. p. 20), Ladislav Kloz (č. p. 1) a Josef Kopřiva (č. p. 79).
Všichni se proti tomuto rozhodnutí odvolali14.

Již v létě roku 1952 MO KSČ Lišice rozhodla o uzavře-
ní hostince Františka Kvasničky a předání těchto místností
pro potřeby MNV, KSČ a JZD. Rovněž rada MNV Lišice roz-
hodla v červnu 1952 o uzavření hostince pana Kvasničky,
který měl být použit k jiným účelům, a o otevření hostince pa-
na Velicha, který měla převzít Jednota15. Kvasnička byl obvi-
něn ze štvaní proti výše uvedeným organizacím. Místní před-
stavitelé nového režimu takto reagovali na to, že Kvasnička
jim ze svého hostince, který užívali ke svým schůzím, dal
výpověd. MO KSČ Lišice rovněž požádala MO KSČ Nové
Město, aby zahájila disciplinární řízení se Šmejkalem pro po-
rušování autority MNV a funkcionářů strany v Lišicích16.
František Kvasnička se narodil 17. 6. 1902 v Lišicích (byd-
lel v č. p. 74) a jeho otec zde provozoval hostinec, který v ro-
ce 1930 po jeho smrti převzal a úspěšně vedl až do roku
1948, kdy musel odejít do výroby a pracoval jako zeměděl-
ský dělník u ČSSS v obci Slibovice. 

Kolektivizace byla v Lišicích dokončena 8. dubna 1958,
když do místního JZD, které mělo do té doby 33 členů, při-
stoupilo dalších 26 místních občanů, kteří do JZD vnesli
207 ha půdy. Jedinou místní občankou, která odolala ná-
tlaku a do družstva nevstoupila, tak zůstala Anastázie Po-
láková. Předsedou tohoto nového družstva se stal Jan Hla-
dík. 18. dubna 1958 se OV KSČ Poděbrady zabýval žádostí
o přepuštění statku Hlínov ve prospěch JZD Lišičky a od-
pověděl, že to nepřichází v úvahu, a to z toho důvodu, že

1 SOkA Hradec Králové, Okresní výbor KSČ Nový Bydžov, inv. č. 70, k. 2
2 SOA Zámrsk, KV KSČ Hradec Králové, sign. 1/54/13, k. 471
3 SOkA Hradec Králové, ONV - Nový Bydžov, inv. č. 532, k. 159
4 SOkA Hradec Králové, KSČ - okresní výbor Nový Bydžov, inv. č. 34, kn. 34, zápis ze 26. 12. 1951
5 SOkA Hradec Králové, Místní národní výbor Lišice, inv. č. 91, k. 2
6 SOkA Hradec Králové, Místní národní výbor Lišice, inv. č. 91, k. 2
7 SOA Zámrsk, KV KSČ Hradec Králové, inv. č. 302, sign. 1/54/10/1-5, k. 471
8 SOkA Hradec Králové, KSČ - okresní výbor Nový Bydžov, inv. č. 35, kn. 35, zápis ze 29. 7. 1952
9 V originálu uvedeno doktátorský

10 SOkA Hradec Králové, KSČ - okresní výbor Nový Bydžov, inv. č. 35, kn. 35, zápis ze 29. 7. 1952
11 SOkA Hradec Králové, KSČ - okresní výbor Nový Bydžov, inv. č. 36, kn. 36, zápis ze 13. 1. 1953
12 SOkA Hradec Králové, KSČ - okresní výbor Nový Bydžov, inv. č. 35, kn. 35, zápis ze 9. 9. 1952
13 SOkA Hradec Králové, KSČ - okresní výbor Nový Bydžov, inv. č. 35, kn. 35, zápis ze 30. 9. 1952
14 SOkA Hradec Králové, Místní národní výbor Lišice, inv. č. 91, k. 2 
15 SOkA Hradec Králové, Místní národní výbor Lišice, inv. č. 163, k. 4
16 SOkA Hradec Králové, KSČ - okresní výbor Nový Bydžov, inv. č. 35, kn. 35, zápis ze 3. 6. 1952
17 SOkA Hradec Králové, KSČ - okresní výbor Nový Bydžov, inv. č. 76, k. 10

Akce X byla prováděna na počátku
padesátých let a jednalo se o vyhledává-
ní politicky nespolehlivých osob a jejich
povolání k výjimečnému vojenskému
cvičení. Povolávání těchto osob mělo po-
dle oficiální verze zlepšit obranyschop-
nost země, pomoci výstavbě socialismu
a současně získat pracovníky pro splně-
ní stavebních a jiných úkolů armády.
Protože politicky nespolehliví lidé z od-
vodních ročníků nestačili, přikročilo se
k povolání osob ve věku 18 až 60 let,
a to i u těch, jež byli nevojáci, nebo mě-
li zdravotní omezení. Odvedenci pak
byli umíscováni k pomocným technic-
kým praporům (dále jen PTP). Přísluš-
níci těchto PTP jsou ale obecně známí
spíše jako tzv. Černí baroni.

Přednostně měli být povoláni k mi-
mořádnému vojenskému cvičení v rám-
ci Akce X z Chlumce n. C. Ing. Jaroslav
Brádle, Jan Synek, Alois Synek, Alois
Málek a Václav Švarc. 

Čím se tak vymykali, že měli být
umístěni k PTP? Jejich dobová hod-
nocení uvádějí toto: 

Ing. Jaroslav Brádle (jeho otec byl sta-
vitelem): „Nar. 22. 4. 1913, č. p. 258/IV,
pracuje stále jako soukromník, živí se
kreslením plánů jak pro ONV, tak pro
KNV. Jeho styky s intelektuálními kruhy
pravicového zaměření nesvědčí o dosti
dobrém poměru k lidově demokratic-
kému zřízení…“ 

Alois Málek: „Syn bývalého živnostní-
ka (pekaře)…potlouká se po okolí města
Chlumce n. C., je svárlivé povahy a v no-
ci často vyhrává na gramorádio americ-
ké šlágry. On i jeho rodiče a příbuzní
jsou zaměřeni proti dnešnímu lidově de-
mokratickému zřízení a také se nijak ne-
snaží tento poměr upravit. Jmenovaný
se stýká výhradně s osobami, které ne-
mají kladný poměr k dnešnímu zřízení.“

Jan Synek: „Bývalý majitel továrny -
- vozovky v Chlumci nad Cidlinou ny-

ní n. p. Karosa, nar. dne 5. 12. 1904,
bytem č. p. 149/IV, nyní zaměstnán
jako kontrolní úředník n. p. Karosa
Vysoké Mýto, takže kontroluje svůj
bývalý závod. Líbivou politikou získal
značnou část dělníků na svou stranu,
čímž podlomil práci závodní organiza-
ce KSČ.“

Alois Synek: „(Bratr Jana Synka
a spolumajitel rodinného podniku)
nar. 24. 6. 1906, bytem č. p. 385/IV,
bývalý sociální demokrat pravicového
zaměření, je zaměstnán jako technic-
ký úředník, nezměnil svůj poměr k li-
dově demokratickému zřízení, přesto-
že se zapojil. Taktéž i on je oblíben
u dělníků ve svém bývalém závodě.“

Václav Švarc: „Bývalý úředník, za
okupace člen četnického sboru. Není
nikde zaměstnán, záhadným způso-
bem si opatřuje peníze k dobrému ži-
votu. Přes to, že je sledován, není mož-
né zjistit zdroj jeho příjmů.“

Pétépáci a Akce X na Chlumecku
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„převýchova“ začala přijímačem v bý-
valém židovském pracovním táboře
v Novákách na Slovensku a od ledna
1953 už byli nasazeni na výkopy kana-
lizace a podobné práce na vojenských
stavbách v Košicích. Po těžké práci by-
li často vystaveni ponižování a šikaně
od mnohem mladších „velitelů“. Násled-
kem fyzického a psychického přetěžo-
vání skončil otec v listopadu 1953 ve
vojenské nemocnici v Košicích, odkud
byl 14. 1. 1954 „neschopen vojenské
služby“ propuštěn s trvale poškozeným
zdravím do civilu. Strýc byl propuštěn
později. V době otcova nasazení v PTP
se vedení Karosy snažilo zahrnout do
znárodněného majetku také soukromé
rodinné domky majitelů v sousedství
továrny. Možná to byl jeden z důvodů
pro odstranění otce a strýce do PTP na
Slovensko. Když se domy nepodařilo
získat, byl proti vůli matky do dvou míst-
ností našeho domu nastěhován jako
nájemník vedoucí závodu. 

Třídní boj neustával. Téměř po dese-
ti letech práce v národním podniku Ka-
rosa ve Vysokém Mýtě (nejdříve v kon-
strukci přívěsů a později v oddělení
technické kontroly) dostal otec v úno-
ru 1958 výpověd ze zaměstnání. Výpo-
věd znamenala marné hledání práce
odpovídající jeho kvalifikaci (Vyšší prů-
myslová škola strojnická a 30 let práce
konstruktéra). Obtížně se snažil najít ja-
kékoliv zaměstnání. Hodilo se mu, že se
u svého otce vyučil kovářem a v Chlu-
mecké strojírně také strojním zámeč-
níkem. Až v červnu 1958 byl přijat jako
strojní zámečník do údržby v chemic-
kém provozu VCHZ Synthezia Semtín.
Tam pracoval až do důchodu, bez ohle-
du na kvalifikaci a zdravotní stav. Je
dobré připomenout, že otec se nebál
žádné práce, všude uplatňoval své tech-
nické a organizační schopnosti a bo-
haté zkušenosti.“ (Továrna bratří Synků
byla v dnešní Nádražní ulici. Do roku
1993 zde sídlila firma Desta. Od roku
1994 do roku 2007 měla tento výrobní
areál pronajatý firma Nirosta, než se pře-
sunula do svých nových výrobních hal).

Jak byli vybíráni lidé k jednotkám
PTP a jaký vliv na jejich další život mě-
la služba u PTP, se můžeme dozvědět
i z výpovědi Jana Komerse. V roce 1958,
během období velkých kádrových pro-
věrek, vypovídal o svém umístění u PTP
Judr. Jan Komers (nar. 24. 9. 1903), kte-
rý vykonával soudní, notářskou a advo-

kátní praxi od roku 1927 až do roku
1950. V letech 1950 až 1951 působil
jako vedoucí komunálního podniku
v Libáni. Poté se v srpnu 1951 přihlásil
na čtyřměsíční dobrovolnou uhelnou
brigádu v Mostě. V listopadu 1951 byl
předvolán k vojenskému odvodu na
krajské vojenské velitelství v Liberci
a uschopněn k vykonání třítýdenního
vojenského cvičení, a to i přesto, že za
první republiky, když vykonával vojen-
skou službu, byl již po 4 měsících pro-
puštěn ze zdravotních důvodů. V do-
mnění, že se vrátí zpět po třech týdnech,
si na ubytovně v Mostě ponechal své
věci i motorku. Když se cvičení prota-
hovalo a nebylo mu dáno žádné vy-
světlení, odpovídal velitel na dotazy,
zda nejde o nějakou formu trestu, že
nikoliv, že jde o povinnost vůči státu,
a kdo by tvrdil něco jiného, bude ozná-
men a bude proti němu zakročeno po-
dle zákona. Komerse do zálohy propus-
tili až v únoru 1953 z důvodu špatného
zdravotního stavu. Po svém propuštění
mohl ale v letech 1953 až 1957 pra-
covat pouze jako dělník. V roce 1957
se mu podařilo sehnat místo právního
poradce v Jednotě Nový Bydžov, odkud
byl ale již v roce 1958 propuštěn jako
politicky nespolehlivý, neboc byl bur-
žoazního původu (jeho otec byl notá-
řem v Libáni). Posléze byl obviněn, že
v letech 1950 až 1951 šířil poplašné
zprávy, urážel prezidenta Klementa
Gottwalda, srovnával tehdejší poměry

s okupační dobou v neprospěch pro li-
dově demokratický režim. K tomu on
vypověděl, že v této době pracoval v Li-
báni, kde o něj projevovala velký zájem
členka KSČ Anna J., a protože je Li-
báň malé město, měla kvůli tomu vel-
ký výstup s jeho manželkou. Asi dva
měsíce poté byl vyšetřován SNB Libáň
na základě vymyšlených protistátních
výroků. Celou kauzu převzal Lidový
soud v Jičíně a on byl v roce 1952 zproš-
těn obvinění v celém rozsahu. Prověřo-
vací komise v roce 1958 ale stejně do-
poručila, aby byl přeřazen k manuální
práci do výroby a už nikdy se nevrátil
k advokátní činnosti4, což bylo OV KSČ
Nový Bydžov 15. 9. 1958 také schvále-
no. Další osudy Jana Komerce ani dal-
ších osob mi nejsou známy. 

Poděkování za sdělení osudů své-
ho otce a strýce patří Janu Synkovi. Fo-
tografii Josefa Vaníčka poskytl Archiv
bezpečnostních složek Praha.

Dle archivních materiálů sepsal 
Jaroslav Tobiáš

1 SOkA Hradec Králové, KSČ - okresní
výbor Nový Bydžov, inv. č. 35, kn. 35,
zápis ze 26. 8. 1952

2 SOkA Hradec Králové, Okresní ná-
rodní výbor Nový Bydžov, inv. č. 532,
k. 175 

3 SOkA Hradec Králové, MNV Nepolisy,
neuspořádáno

4 SOkA Hradec Králové, KSČ - okresní
výbor Nový Bydžov, inv. č. 75, k. 10
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Rovněž vybráni i Václav Forfera,
Jaroslav Hašpl, Karel Husták [někdej-
ší majitel firmy Malva], Stanislav Jirou-
tek, Vítězslav Klemenc, Josef Rýgl, Mi-
loslav Pulpán, Rudolf Tubl a další. Ne
každý byl ale skutečně povolán k PTP:
např. Rudolf Tubl starší (nar. 1. 4. 1886,
čp. 126/IV), někdejší spolumajitel fir-
my A. Belichar a Vítězslav Klemenc
(nar. 14. 1904, čp 1/I), někdejší maji-
tel tiskárny, byli vyřazeni již při svém
předvolání před odvodní komisí. Tubl
z důvodu vysokého věku a Klemenc
pro svůj špatný zdravotní stav. Lidé
z Chlumecka byli posíláni před odvod-
ní komise u okresního vojenského ve-
litelství v Novém Bydžově. Do ní byl
jmenován ve funkci předsedy okresní
vojenský velitel Fajkus. Jako členové
komise vybráni: zástupce Okresního
výboru KSČ Klepač, zástupce Okres-
ního národního výboru Churáček a ja-
ko zástupce StB Rükr. Tajemníkem
této komise byl jmenován zástupce
třetího oddělení okresního vojenské-
ho výboru Tyl1.

Na rozdíl od ostatních, u kterých
převládaly politické důvody, měl být Mi-
loslav Pulpán z Chlumce do Akce X za-
řazen z důvodu vyřizování si osobních
účtů. V jeho posudku se uvádí: „Pulpán
vede život měšcáka, má vlastní auto, se
kterým jezdí na flámy, a v poslední do-
bě rozvrátil i rodinný život funkcionáře
strany, kterému chodil za jeho man-
želkou, když on politicky pracoval mi-
mo domov. Došlo to tak daleko, že na-
váděl ženu funkcionáře, ac se dá s mu-
žem rozvést a sliboval jí manželství…
vstoupil v roce 1948 do KSČ … ale pro
naprostý nesouhlas s linií strany a pro
neplnění nejzákladnějších povinností,
dále pro svůj rozmařilý život byl ze stra-
ny vyloučen.“2 Z Chlumecka byli navr-
ženi k umístění k PTP i další lidé. 

Z Lišiček Josef Mejstřík, nar. 29. 5.
1902, č. p. 49. Někdejší člen agrární stra-
ny spolumajitel hostince a zemědělské
usedlosti o výměře 4, 70 ha. Byl ozna-
čen za vesnického boháče, jeho hostinec
převzala „Jednota“. Údajný organizátor
selské jízdy v roce 1947 v Nechanicích,
dle tehdejších funkcionářů překážel
socializaci venkova, neboc stále pouka-
zoval na nedostatky. 

Z Lovčic Josef Horáček, nar. 23. 2.
1898, č. p. 2. Byl označen za venkovské-
ho boháče a třídního nepřítele, který se
záporně staví k lidově demokratické-

mu zřízení, neboc zde vlastnil obchod
a hostinec. V roce 1949 jeho majetek
převzala „Jednota“, ale z důvodu údaj-
ného stálého vykořiscování byl v říjnu
1952 propuštěn. Po únoru vstoupil do
KSČ, ale pro stýkání se s nepřátelský-
mi živly byl ze strany vyloučen.

Obvodní oddělení Veřejné bezpeč-
nosti Chlumec n. C. doporučilo do Ak-
ce X zařadit i Josefa Kubelku z Lučic,
a to jen proto, že si společně se svým
otcem rozdělil na dvě části hospodář-
ství svého otce o výměře 13, 70 ha a po-
té, když bylo znovu z moci úřední slou-
čeno, chtěl Kubelka ml. z hospodářství
odejít a najít si lehčí a výnosnější za-
městnání! 

Z Mlékosrb měli být k PTP zařaze-
ni Josef Vaníček, neboc byl synem ně-
kdejšího obecního starosty a navíc se
účastnil v roce 1947 Nechanické akce.
Dále jistý Riedel, který se přistěhoval
do obce v roce 1945 z Káranic. Ten měl
být synem německého vojáka a jeho
otec a bratr měli bydlet v západním Ně-
mecku. 

Z Nepolis byl navržen Rudolf Machá-
ček, nar. 1915, výměra 26, 5 ha, č. p. 10.
Ten se svým kádrovým profilem musel
být jedním z hlavních kandidátů k za-
řazení do jednotek PTP. Zvláště, když
vojenské odvodní komise přímo vyhle-
dávaly tzv. kulaky, a několik PTP bylo
přímo označováno jako kulacké. V do-
bovém hodnocení se uvádí: „…Za první
republiky byl členem agrárního dorostu
a za protektorátu u Národního souru-
čenství. Po revoluci vstoupil do strany
národních socialistů. Poměr k dnešní-
mu státnímu zřízení vůbec nemá. Jest
vykořiscovatel a nestydí se vykořiscovat
v dnešním státním zřízení děti školou

povinné, kterým dává cigarety a bonbo-
ny, a tyto děti za něho vykonávají práci
v jeho hospodářství o výměře 26, 50 ha.“
I po odsloužení si vojenské služby u PTP
byli tito lidé stigmatizováni, stejně tak
jako jejich děti, a špatně nacházeli uplat-
nění. 

Bohužel vzhledem k tomu, že se ne-
dochovaly všechny písemnosti týkající
se pétépáků, nelze přesně určit, kdo
z výše uvedených byl nakonec odve-
den. Některá jména vůbec neprochází
databází příslušníků PTP, jež je ulože-
na ve Vojenském historickém archivu
v Praze. Jiná jména, jako např. Rudolf
Macháček nebo Josef Vaníček, se obje-
vují u několika jednotek, ale ani u nich
nelze jednoznačně doložit, že se jedná
o výše uvedené, neboc u těchto jmen
není uveden hlavní identifikační údaj,
totiž datum narození. Jednoznačně iden-
tifikovat by šlo výše uvedené podle kme-
nových listů, kde je uvedeno umístění
k dané jednotce i to, zda byl uvedený
člověk předvolán na mimořádné vo-
jenské cvičení. Bohužel ale kmenové
listy osob narozených v letech 1888 až
1910 byly z větší část skartovány a kme-
nové listy osob narozených od roku
1911 jsou uloženy ve slovenských ar-
chivech. Výše uvedený Rudolf Machá-
ček ale u PTP skutečně sloužil, neboc
v srpnu 1954 na MNV Nepolisy vypo-
věděl, že dodávky zemědělských plo-
din nemohl splnit z toho důvodu, že
v srpnu [1953?] byl povolán na výjimeč-
né vojenské cvičení, z něhož se vrátil
až 17. dubna 1954. Na cvičení byl po-
volán i přesto, že jeho otci již bylo 70 let,
jeho matka byla nemocná a jeho bratr
invalida3. Takže hospodářství neměl
vlastně kdo obdělávat. K potvrzení či
vyvrácení toho, zdali ostatní také byli
u PTP, se nelze obejít bez pomoci pa-
mětníků. Jedním z těchto pamětníků je
i Jan Synek. Na můj dotaz, zdali jeho
otec byl povolán na mimořádné vojen-
ské cvičení, uvedl:

„Můj otec Jan Synek byl skutečně
v rámci třídního boje povolán 1. prosin-
ce 1952 Vojenským velitelstvím v No-
vém Bydžově na výjimečné vojenské
cvičení u PTP. Toto cvičení na dobu
neurčitou otec nastoupil současně se
svým bratrem Aloisem a řadou dalších
„politicky závadných osob a osob štítí-
cích se práce“ z okresu Nový Bydžov.
Otec byl do té doby nevoják a bylo mu
48 let, strýc byl o 2 roky mladší. Jejich

Josef Vaníček

Inzerce
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vojsko, po zuby ozbrojená pěchota i jez-
dectvo s meči, oštěpy, štíty, seřazené
v nekonečně dlouhém proudu i s vozy
naloženými rozličným válečným mate-
riálem a potravinami, se na rozkaz krá-
le dalo do pohybu. Překročilo Dunaj
a po řadě dní usilovného pochodu při-
trhli k sídlišti zvanému (podle Fuldských
análů) Dovina, kde se právě zdržoval
Rostislav se svými velmoži. Domluvené
bulharské pomoci se král nedočkal, ne-
boc mezitím Byzanc zahájila proti Bul-
harům válku, která skoná jejich podma-
něním. Východofranské vojsko si však
vystačí samo. 

Zahájilo obléhání. Rostislav, který
je vpádem nejspíš zaskočen, nemá v da-
né chvíli dost sil, aby se mohl účinně
bránit. Když nahlédl bezvýchodnost
svého postavení, rozhodl se vyjedná-
vat. Podle análů byl donucen dát králi
rukojmí, „jaké a kolik král žádal, a nad-
to se všemi svými velmoži potvrdil pří-
sahou, že po všechny dny zachová krá-
li věrnost.“

Ludvík Němec se tím dal uchlácho-
lit a s celým vojskem opět odtáhl, ač-
koliv původně zamýšlel Velkou Mora-
vu zcela podmanit a zřídit tu franskou
marku s dosazeným správcem. 

Rostislav svou přísahu věrnosti, jak
se v budoucnu ukáže, nemyslel vážně.
Neznamenala ostatně nic víc, než že
nebude vystupovat proti Ludvíku Něm-
covi nepřátelsky. Rostislav se rozhodně
necítil podmaněn, i když se znovu za-
vázal k poplatkům. Neměl v úmyslu zří-
ci se samostatné politiky. 

V dané chvíli je mu nejvíce na ob-
tíž, že nemůže zabránit, aby se houfně
navraceli bavorští kněží, kteří byli před
časem vypuzeni rozrůstáním slovanské
církve. Jsou nástrojem salcburského
arcibiskupa a ten je nástrojem krále.
Kdyby je Rostislav vyháněl, pokládal by
to Ludvík Němec dozajista za otevře-
né obnovení nepřátelství. A tak vedle
sebe musely žít dvě soupeřící církevní
organizace, bavorská katolická a sta-
roslověnská pravoslavná. První je v příz-
ni východofranského krále, druhá má
podporu knížete a sympatie Morava-
nů. Utěšeně se rozvíjí staroslověnské
písemnictví. Latinští a franští, tedy ně-
mečtí arcikněží, kněží a učedníci roz-
poutali však boj o bohoslužebný jazyk,
který je v podstatě bojem o pozice, o vliv,
o hmotné zabezpečení. Při bohosluž-
bách je náhle nepřípustné používat sta-

roslověnského jazyka. Dovolena je pou-
ze řečtina, latina nebo hebrejština. 

Na podzim 867 Konstantin s Meto-
dějem usoudili, že za těchto podmínek
se nedá na Moravě cílevědomě praco-
vat. Rozhodli se ukončit své více než
tříleté působení a s celým svým dopro-
vodem odejít. Vzali s sebou i své žáky
s úmyslem, že jim při nejbližší možné
příležitosti zařídí kněžské vysvěcení, aby
se mohli vrátit na Moravu a pokračovat
v jejich misionářském díle. 

Cestou, při několikaměsíční zastáv-
ce v Blatensku, kde byli hosty knížete
Kocela, na Rostislavovu žádost sjedna-
li s ním spojenectví Blatenska s Velkou
Moravou v zájmu společné obrany obou
knížectví proti Východofranské říši a vy-
tvoření samostatné panonsko-moravské
diecéze. 

V Benátkách, které tehdy církevně
patřily pod byzantskou správu, je zasti-
hla zvěst o palácovém převratu v Kon-
stantinopoli. Císařův oblíbenec Basi-
leos zavraždil císaře i regenta a prohlásil
se za svrchovaného vládce z Boží mi-
losti. Snažil se odstranit rozpory s pa-
pežem, aby získal jeho podporu. Nové
poměry otvíraly Konstantinovi a Meto-
dějovi příležitost ospravedlnit před pa-
pežem svou misi na Moravě a v Blaten-
sku včetně obhájení slovanské liturgie
a dosáhnout pro ni papežského požeh-
nání. Na pozvání Svatého otce se z Be-
nátek vypravili do Říma. Papež Miku-
láš I. však před jejich příchodem zemřel.

Jeho nástupce Hadrian II. však celou
misi obřadně uvítal. Dostalo se jim mi-
lostivého slyšení. Objasnili papeži i cír-
kevním otcům dopodrobna obsah svých
staroslověnských textů a seznámili je
s důvody a významem slovanské litur-
gie. Ježto uznávali svrchovanost pape-
že nad svou moravskou církví, apoš-
tolská stolice neviděla důvod, proč by
staroslověnské texty i liturgie neměla
schválit. Metodějovi bylo uděleno vyš-
ší kněžské vysvěcení stejně jako třem
jeho učedníkům. Dva další byli vysvě-
ceni na jáhny. Papežská kurie vzala
tak slovanskou církev ve Velké Moravě
a v Blatensku pod svou ochranu a pod-
řídila ji své pravomoci. Konstantin a Me-
toděj získali souhlas, aby ve čtyřech
římských kostelech sloužili mši staro-
slověnským jazykem. Slovanská litur-
gie byla obhájena. Pro východofranské
duchovenstvo to musela být zdrcující
zpráva. 

Oba bratři pobývali zatím v Římě.
Sloužili mše a věnovali se překladům
liturgických textů. Konstantin však za-
čal churavět. Uchýlil se do kláštera, kde
přijal jméno Cyril. Aby se vydal s bratrem
zpět na Moravu, na to se nedalo ani po-
myslet. Dne 14. února 869 v Římě umí-
rá. Pochovali ho v chrámu sv. Klimen-
ta, kde jeho ostatky spočívají dodnes. 

O životních osudech jeho bratra Me-
toděje, který byl odhodlán k návratu na
Moravu, si můžeme povědět příště. 

Karel Richter
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Psal se rok 861. Velkomoravský
kníže Rostislav, jemuž s mocí patřičně
narůstá sebevědomí, zjišcuje, že bavor-
ští církevní hodnostáři působící v je-
ho zemi prosazují zájmy svého krále
Ludvíka Němce. Rozhodl se učinit to-
mu přítrž. Obrátil se na papeže Mi-
kuláše I. s prosbou o vyslání biskupa
a učitele římskokatolické víry a zříze-
ní církevní provincie podléhající přímo
Svatému otci.

Svatý otec je však v rozpacích. Po-
třebuje Ludvíka Němce jako mocen-
skou oporu ve svém sporu se západo-
franským králem Lotharem. Nemůže si
proto u něj rozlít ocet tím, že by opo-
minul jeho zájmy podporou okleštění
jeho vlivu. Rostislavovu žádost proto
odmítá vyslyšet. 

Pro Rostislava není tajemstvím, že
východofranský vládce Ludvík Němec
ho pokládá za svého úhlavního nepříte-
le. Hledí si proto zajistit včas oporu
sblížením s Východořímskou říší. His-
torická zpráva nás informuje: „Rostislav,
kněz moravský, Bohem povzbuzen ve-
šel v radu se svými knížaty a s Mora-
vany a poslal císaři Michailovi posly se
vzkazem: Lid náš se zřekl pohanství
a drží se křescanského zákona, nemá-
me však takového učitele, který by nám
v našem jazyce vysvětlil pravou křescan-
skou víru, aby se i jiné země vidouce
to, připodobnily nám. Nuže, pošli nám,
vladyko, takového biskupa a učitele, ne-
boc od nás do všech zemí vychází do-
bré právo.“

Moravské poselstvo, které doputo-
valo do Konstantinopole roku 863, před-
neslo Rostislavovu žádost císaři Micha-
lu III. Tomuto zhýralému dvaadvaceti-
letému mladíkovi, který se víc než vládě
věnoval nevázaným pitkám a orgiím,
záležitosti křescanské víry asi příliš ne-
ležely na srdci. Rozhodnutí patrně jako
obvykle přenechal svému strýci regen-
tu Bardasovi, který si z porušování ná-
boženského desatera božích přikázání
také zrovna dvakrát nedělal svědomí,
jak se dá usuzovat z neřestného pomě-
ru s vlastní snachou. O náboženství

však také ve skutečnosti šlo až ve dru-
hé řadě. 

I Rostislavovi záleželo především
na tom, aby navázáním náboženských
styků získal spojenectví mocné Byzant-
ské říše, které by upevnilo nezávislost
Moravy na Východofranské říši. 

Na byzantský dvůr se obrátil ve vhod-
né době. Byzanc zrovna potřebovala spo-
jence proti Bulharům, kteří se vyvlékali
z jejího vlivu paktováním s Východo-
franskou říší, i proti Východofranské
říši samé jakožto opoře římského pa-
peže, s nímž měl byzantský dvůr nyní
vážné kompetenční, územní i ideolo-
gické spory. Rostislavova žádost tudíž
přišla Konstantinopoli jako na zavola-
nou. Regent Bardas i církevní patriar-
cha Fotios (jehož římský papež odmí-
tal uznat) se jménem císaře rozhodli jí
vyhovět. 

Moravští poslové byli tedy uvedeni
do audienční síně. Poklekli před omra-
čující nádheru zlatého trůnu, z něhož
jim císař milostivě oznámil, že v nej-
bližší době vyšle na Moravu křescan-
skou misi. 

Vedením slíbené mise dvůr pověřil,
jak známo, soluňské bratry Konstantina
a Metoděje, znalé slovanského jazyka.
Spolu se svými žáky, s početnou vý-
pravou, již tvořili kněží, úředníci, ob-
chodníci, stavitelé, se na vozech pod
ochranou ozbrojenců vydali někdy na
jaře 864 na Moravu. V Rostislavově síd-
le se jim dostalo slavnostního přivítání.
Konstantin a Metoděj odevzdali kní-
žeti průvodní list, v němž mu císař Mi-
chal III. mimo jiné udělil privilegium
vlastníka slovanského jazyka a písma
v liturgii, kterého se v té době nedosta-
lo žádné jiné národnosti. Vždyc první
germánská písemná památka, gótská
bible, vznikla až o sto let později. 

Pro knížete Rostislava bylo asi zkla-
máním, že ani jeden z obou věrozvěstů
nebyl biskup s pravomocí založit samo-
statnou církev, o niž mu šlo především.
Přinášeli však nejenom náboženské,
ale i všeobecné kulturní podněty slibují-
cí povznesení písemnictví, organizaci cír-

kevní i státní správy, stavitelství a nejspíš
i vojenství. Jejich působení jim usnad-
nila okolnost, že ovládali Moravanům
srozumitelný jazyk a že nemuseli na ví-
ru obracet pohany. Na Moravě bylo již
křescanství značně rozšířeno. Mělo tu
svou církevní organizaci, podřízenou
ovšem pasovské arcidiecézi, kterou za-
stupoval arcipresbyter. Pro pobožnosti
byla již k dispozici řada zděných kostelů.

Členové mise se s nadšením pusti-
li do díla. Vyhledávají si spolupracovní-
ky, záhy i následovníky. Náboženské
obřady východního rituálu v srozumi-
telné staroslověnštině vyvolávají ros-
toucí ohlas. Misionáři začínají cílevě-
domě budovat vlastní církev. Snaží se
všeobecně zušlechcovat duši morav-
ského lidu. Šíří znalosti staroslověnské-
ho jazyka i písma v době, kdy Evropa
nezná jiný spisovný jazyk než řečtinu,
latinu a nanejvýš hebrejštinu. 

Latinští kněží jsou ovšem pohor-
šeni. Slovanská mise je zbavuje vlivu
a také příjmů. Kníže je dokonce vyhá-
ní, jsou mu na obtíž. Odcházejí ze ze-
mě a rozhořčeně si stěžují králi Lud-
víku Němcovi. Ten sám v sobě kupí už
dlouhou dobu hněv nad tím, že Mora-
va uniká z dosahu jeho pravomoci. Ne-
může se smířit s představou, že by v sou-
sedství jeho říše existoval samostatný
velkomoravský stát, který by byl spojen-
cem Byzance a který by sváděl k vzpur-
nosti i ostatní Slovany. Jediným řešením
je válka. Ted, když zkrotil svého nepo-
slušného syna Karlomana, který se pro-
ti němu spojoval s Rostislavem, chystá
Ludvík Němec dlouho odkládané vá-
lečné tažení proti Rostislavovi. Poučil
se z porážky, kterou utržil na Moravě
před devíti lety. Tentokrát neponechá
nic náhodě. 

S bulharským chánem Bogorisem
se dohodl o spojenectví. Bulhaři napad-
nou Velkou Moravu současně s vpá-
dem východofranských vojsk. Válečné
tažení proti Rostislavovi si dal Ludvík
Němec také předem schválit od papeže.

Nadešel srpen 864. Všechny přípra-
vy k tažení jsou dokončeny. Mohutné

Historické pozadí cyrilometodějské mise

Více než jedenáct století uplynulo od onoho dne, kdy
do metropole Velkomoravské říše, jíž byly zřejmě dnešní
Mikulčice, dorazila mohutná karavana vozů a jezdců tvo-
řící doprovod dvou význačných byzantských vzdělanců

a křes{anských misionářů ze Soluně, bratří Konstantina
a Metoděje. 5. července jsme oslavili jejich příchod jako
epochální událost našich národních dějin. Připomeňme si
její historické pozadí. 

Inzerce
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Právě dozněla stará Irská píseň, která nám připomíná
osud keltských kmenů, které se kdysi usídlily v naší vlasti.
Snad to byla jakási ozvěna, prý máme s ostrovními Kelty co-
si společného, jak říkají poslední vědecké výzkumy.

Keltské kmeny se kdysi usídlily v naší vlasti, byl to kmen
Boiohamum-Bohemie, po kterých zůstalo v naší zemi jméno.
Keltové u nás žili asi v roku 400-1 před n. 1. Byli to neobyčej-
ně pilní lidé, skvělí řemeslníci, stavitelé, organizátoři, umělci.

Razili první mince, stavěli první mosty a silnice. Také bu-
dovali první sídlištní centra, takřka městského charakteru,
tzv. oppida.

K jednomu tak zvanému oppidu se vydávám osobně.
Náhodně se setkávám s kronikářem z Kozojed u Vys. Vese-
lí, který mi vypráví o nedalekém Češově, na kterém se na-
chází rozlehlé 48 ha sídliště. Nechci být zklamán, vždyc se
přes tuto krajinu převalilo 2000 let. Jdu vzrostlým lesem
a skutečně jsou tady znát určité valy, ale nemohu očeká-
vat, že by mne nějaký Kelt pozval na kafe.

Musím se uchýlit k dostupné literatuře a něco mi nabí-
zí internet. Problém původu Keltů není dodnes jasný, soudí
se na území mezi východní částí Francie a Čechami. Nábo-
ženství spolu s místními kněžími tzv. Druidy jim zakazo-
valo používat písmo.

Keltové s řemeslnou ctí trpěli na nejvyšší kvalitu svých
výrobků, zmetky neopouštěly keltské dílny. Naše území le-
želo poněkud stranou mimo hlavní centra sídlištního re-
gionu. Dále vynikali jako umělečtí řemeslníci, hrnčíři, meta-
lurgové, vyráběli šperky ze zlata, elektronu, bronzu a stříbra,
železa i skla.

Za pobytu Keltů se u nás železo stalo běžně používa-
ným kovem. Srpy, kosy, hrábě, které urychlovaly žně. Dále
vyráběli asi 70 druhů kování, které dodnes produkují dneš-
ní továrny. Již ve 2 stol. př. n. l. byly známy panty ke dveřím,
uhelníky, podkovy, kramle, lopaty, krumpáče, kladiva, pilní-
ky, kleště, nůžky a spousty jiných maličkostí.

Za branami hradeb se do všech světových stran rozbí-
haly první „české“ silnice, po kterých jezdily vozy s rozcho-
dem kol 1,2 m.

Potomci pravěkých Keltů žijí v počtu asi 10 mil. na Brit-
ských ostrovech. Irů asi 6 mil.

Říká se, že jsme si v mnohých povahových vlastnostech
i po tolika letech podobní. Hlubší průzkum na Češově je
údajně připravován.

J. Celler

15. 6. 2013
Vít Černý Smidary
Žaneta Krejčová Vyšehněvice

Sňatek uzavřený v obřadní síni radnice

29. 6. 2013
Tomáš Štefan Petrovice
Lenka Rybářová Lodín

Lukáš Vaníček Převýšov
Barbora Böhmová Klecany

Sňatky uzavřené v zámecké oranžerii

7. 6. 2013
Michal Káles Choltice
Monika Walterová Jedousov

Pavel Babák Hradec Králové
Renata Vohánková Hradec Králové

8. 6. 2013
Petr Hanuš Přelouč
Pavla Velešínská Přelouč

Tomáš Sládek Kolín
Lucie Vaňková Heřmanův Městec

Tomáš Hašek Káranice
Lenka Vaníčková Chlumec nad Cidlinou

21. 6. 2013
Filip Bíman Hradec Králové
Ilona Vařejčková Hradec Králové

22. 6. 2013
Církevní sňatek - Apoštolská církev
Tomáš Wojcik Karviná
Markéta Ročková Praha

28. 6. 2013
Michal Ubry Hradec Králové
Lenka Giovannini Hradec Králové

29. 6. 2013
Daniel Kupr Kolín
Štěpánka Plačková Kolín

Radek Vondruška Lužec nad Cidlinou
Šárka Joštová Zdechovice

Luboš Mejtský Chlumec nad Cidlinou
Hana Vendlová Chlumec nad Cidlinou

Jiří Havránek Lázně Bohdaneč
Michaela Ducháčová Pardubice

Sňatky uzavřené v mramorovém sále 
zámku Karlova koruna

8. 6. 2013
Vladimír Horyna Nové Město
Nikola Herčíková Chlumec nad Cidlinou

Sňatek uzavřený v modrém salonku 
zámku Karlova koruna

22. 6. 2013
Jiří Kratochvíl Žiželice
Radka Kulhánková Olešnice

Sňatek uzavřený v N. Městě v bažantnici v Luhách

Odešel jsi od všeho, co jsi měl rád,
dál žiješ v našich srdcích a vzpomínkách.

Dne 17. 7. 2013 uplyne neuvěřitelných
20 let od náhlého úmrtí

pana Miroslava LUKEŠE
z Chlumce nad Cidlinou 

(rodáka z Lužce nad Cidlinou)
Kdo jste ho znali a měli rádi, vzpomeňte s námi.

Vzpomíná manželka, dcera Radka s rodinou,
syn Miloš s rodinou, sestra Jára s rodinou.

Jménem celé rodiny děkujeme všem, 
kteří se 20. 6. 2013 přišli rozloučit 

s panem 

Augustinem HÁJKEM.

Děkujeme i těm, kteří nás v tak těžké chvíli 
podpořili kondolencí či stisknutím ruky. 

Poděkování patří také paní Vízkové, panu Netíkovi,
panu Pavlu Seidlovi 

a panu Zdeňku Horákovi za pronesenou řeč.

Keltové u nás a na Češově

Inzerce
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Náměstí v proměnách času

CHLUMECKÉ LISTY % Periodikum - 12x ročně % Číslo 7, vydáno 25. července 2013 % Náklad 1 030 ks % Vydává Město Chlumec nad
Cidlinou, Klicperovo nám. 64/I., IČO: 00268861 pod registrační značkou MK ČR E 11410 % Místo vydání - Chlumec nad Cidlinou % Řídí
redakční rada pod vedením šéfredaktorky Mgr. Mileny Komárkové % Vytiskl TNM Print, s.r.o., Poděbrady % Příspěvky nejsou honorovány
a nevracejí se % Příspěvky zasílejte psané na stroji ob řádek na adresu: Městský úřad - správní odbor, 503 51 Chlumec nad Cidlinou,
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s názorem redakce a vydavatele % Foto na první straně obálky Ant. Fibigr % Uzávěrka příštího čísla 1. 8. 2013

Narozené děti s trvalým bydlištěm v Chlumci n. C.

Odešli z našich řad

Výročí narození - srpen 2013
80 let
Dagmar Netušilová 9. 8. 1933
Chlumec nad Cidlinou, Na Hatích 8/II.

90 let
Josefa Strapková 26. 8. 1923
Chlumec nad Cidlinou, Kladruby 38

Za evidenci obyvatel: I. Fölklová

Julie Applová
Daniel Pajger

Štěpánka Klecarová
Ondřej Praun

Zuzana Midlochová
Adéla Volná

Jolana Novotná

Věra Deutschová 83 let
Alois Bernát 73 let
Augustin Hájek 89 let
Marie Veselá 96 let
Božena Karlínová 86 let

Marie Kubíková 76 let
Zdenka Skalická 84 let
Milan Skoták 79 let
Miroslava Sobotková 69 let
Zdeněk Zitka 91 let

7. 6. 2013
Ladislav Strejcius Zachrašcany
Irena Pošvová Pardubice

8. 6. 2013
Jan Machník Boharyně
Klára Němcová Hradec Králové

21. 6. 2013
Tomáš Bára Kytín
Jiřina Jíchová Hrubý Jeseník

Sňatky uzavřené v penzionu ALWIN

14. 6. 2013
Tomáš Stehlík Praha
Klára Závodská Hradec Králové

29. 6. 2013
Lukáš Ševčík Žehuň
Michaela Andresová Sány

Církevní sňatek - Církev československá husitská
Radan Dolejš Praha
Žaneta Krišpínová Choteč

Za matriku: I. Uchytilová

Sňatky uzavřené na zámecké zahradě
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